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aLLe roodies verzameLen!
18 maart zijn de verkiezingen voor de 
gemeenteraad al. Tijd dus om te laten zien 
dat de SP dé partij is om op te stemmen, 
ook voor jongeren! Wil jij meehelpen bij de 
campagne in jouw woonplaats? Neem dan 

contact op met je SP-afdeling; er is van 
alles te doen. Bestel ter ondersteuning van 
de campagne de jongerenkrant van ROOD 
via rood@sp.nl

Aankondiging incasso contributie
Veel leden van de SP betalen hun contributie via een incassomachtiging. Met ingang van 1 oktober 2013 zal de SP het bedrag van de contributie in 
de eerste week van elk kwartaal incasseren. Daarbij vermelden we, conform nieuwe wettelijke regels het betreffende lidnummer en het zogeheten 
incassanten-ID van de SP, te weten NL86ZZZ403462460000. Bij vragen over contributie-inning, kunt u contact opnemen met de ledenadministratie 
van de SP, via (088) 243 55 40 of administratie@sp.nl

de sp zet zich in voor menseLijke waardiGheid, GeLijkwaardiGheid en soLidariteit

Foto’s maken, folders uitdelen, ingezonden 
brieven schrijven, helpen organiseren, pos-
ters plakken, kandidaten ondersteunen bij 
debatten, mensen overtuigen; er is van 
alles te doen tijdens de campagne voor de 
gemeenteraadsverkiezingen. Kunt u 
helpen en woont u in een gemeente waar 
de SP meedoet aan de verkiezingen? 
Neem contact op met uw SP-afdeling. De 
mensen van uw afdeling zijn heel blij met 
iedereen die een steentje kan bijdragen. U 
vindt de contactgegevens van uw afdeling 
op sp.nl/afdelingen

19 maart 
verkiezinGen
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Tijd om af te 
rekenen

Meer dan ooit zijn de gemeenteraads- 
verkiezingen van 19 maart verbonden met 
de landelijke politiek. Het kabinet van  
VVD en PvdA heeft besloten om voor vele 
miljarden aan bezuinigingen bij de gemeen-
ten over de schutting te gooien.

De gevolgen van die bezuinigingen worden 
nu zichtbaar. Sociale werkplaatsen gaan 
dicht, mensen in de Wajong worden gekort 
en de thuiszorg wordt verder afgebroken. 
Dat wat het kabinet ‘decentralisatie’ en  
‘participatie’ noemt, komt in de praktijk 
neer op afschuiven en aan de kant zetten.

19 maart wordt hét moment om af te reke-
nen met deze politiek en met de partijen die 
links campagne voeren maar rechts rege-
ren. Na 19 maart gaan we lokaal bouwen aan 
100% sociale gemeenten. 

We hebben laten zien dat we het kunnen. 
Op vele plekken hebben we – toen én nu 
– de gemeenten socialer gemaakt. Op 19 
maart liggen er voor ons opnieuw mooie 
kansen. Onze partij staat er goed voor, we 
kunnen een heel mooie uitslag maken. 

Ik hoop dat ik op u kan rekenen om van 
deze campagne een groot succes te maken. 
Er is veel werk te doen in afdelingen. En ook 
als u maar een paar uurtjes tijd hebt, kunt 
u al een bijdrage aan de campagne leve-
ren. Neem daarvoor gerust contact op met 
uw afdeling en vergeet niet op 19 maart uw 
vrienden, familie en buren mee te nemen 
naar de stembus om de SP groot te maken.

Veel succes!

10, 11, 22, 23 Nieuws 30 Brieven 31 Puzzel 32 Theo
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19 maart 2014 wordt een cruciale dag voor Nederland. Meer dan ooit zal 
de uitslag van de gemeenteraadsverkiezingen gevolgen hebben voor de 
samenleving. 

‘er staat heeL wat op het speL’

100% Sociaal. Met die slogan gaat de SP mo-
menteel de boer op. Eerst voor de gemeen-
teraadsverkiezingen op 19 maart; daarna 
voor de Europese verkiezingen op 22 mei. 
De boodschap daarbij: zonder de SP geen 
sociale gemeente, geen sociaal Nederland 
en geen sociaal Europa. ‘100% sociaal, 
omdat voor ons de mens centraal staat’, 
zegt partijsecretaris Hans van Heijningen. 
‘Natuurlijk, een begroting sluitend maken is 
belangrijk. Maar niet ten koste van de mens 
in de samenleving. Nederland is het op vijf 
na rijkste land ter wereld. Dan moet het 
toch mogelijk zijn om zaken als werk en de 
toegang tot zorg en sociale voorzieningen te 

garanderen. Ik ben ervan overtuigd dat we 
dat in ons land samen weer kunnen regelen. 
Eerlijk delen is daarbij de centrale gedachte.’ 
Voor de raadsverkiezingen brengt de SP 
120 afdelingen in stelling; vier jaar geleden 
waren dat er nog 107. Volgens Hans van  
Heijningen is de animo om campagne te 
voeren goed. Hoe dat komt? ‘In de landelijke 
peilingen doet de SP het goed. Dat heeft te 
maken met het groeiende besef onder de 
mensen dat je voor linkse politiek bij de SP 
moet zijn. Steeds meer mensen zien in de 
PvdA geen optie meer als het gaat om het 
principe van eerlijk delen en verdelen; die 
partij is immers steeds liberaler geworden. 

Dat gegeven maakt het voor veel kiezers ge-
makkelijker om in het stemhokje het goede 
vakje aan te kruisen. Als wij er tenminste in 
slagen om de mensen die sympathie voor 
ons hebben, naar de stembus te krijgen. Juist 
dat maakt campagne voeren zo belangrijk.’ 

Maar vanzelf gaat dat niet, stelt landelijk 
scholingscoördinator Vincent Mulder. 
Volgens hem is het zaak dat de PvdA en VVD 
en gedoogpartij D66 tijdig ‘ontmaskerd’ 
worden. ‘Als het gaat om het feit dat het ka-
binet belangrijke zorgtaken bij de gemeente 
neerlegt, dan is het de SP geweest die als 
eerste de gevaren daarvan heeft blootgelegd 

GemeeNteraadSverkieziNGeN



1974 – 2014

Het is veertig jaar geleden dat de SP voor 
het eerst meedeed aan de gemeenteraads-
verkiezingen. We behaalden in Nijmegen 
twee en in Oss drie zetels.
Tot dan toe waren we alleen buitenpar-
lementair actief. De mensen vonden dat 
we ook aan de verkiezingen moesten 
meedoen. Zelf stonden we niet te trap-
pelen van ongeduld om in de raad plaats 
te nemen. We vonden de raadsvergaderin-
gen vooral saai en oppervlakkig. Kletscol-
leges noemden we dat. Toch hebben we 
toegestemd en deden we in tien gemeen-
ten mee. Het doorslaggevende argument: 
je moet daar zijn waar de beslissingen 
worden genomen. ‘Ontmasker die andere 
partijen maar’, luidde de aansporing. Nou, 
dat hebben ze geweten in de Osse raad.  
De SP is sinds jaar en dag de grootste in de 
gemeenteraad.
De stad is onder invloed van de SP enorm 
veranderd. Om een paar dingen te noe-
men: alle vergaderingen werden open-
baar; er kwam een eind aan de geheimzin-
nigheid rond hinderwetvergunningen 
voor bedrijven; de milieuvervuiling werd 
aangepakt; er kwam aandacht voor kunst 
en cultuur, net als voor verkeersveilig-
heid, de sociale woningbouw en de volks-
buurten. Was Oss veertig jaar geleden nog 
een slapende provinciestad waar kerk 
en kapitaal samen met de KVP het voor 
het zeggen hadden, de sterke SP-afdeling 
bracht daar radicaal verandering in, niets 
bleef onberoerd. We hebben de gewone 
mensen een stem gegeven. Hun mening 
telt nu.
Er komen heel moeilijke tijden aan voor 
de gemeenten: veel nieuwe taken samen 
met veel bezuinigingen. Daarom is een 
grote SP-fractie in de raad, óók in uw stad, 
van het grootste belang. Wij staan immers 
voor 100% SOCIAAL.
We doen nu voor de tiende keer mee aan 
de raadsverkiezingen, in meer gemeenten 
dan ooit: 120. Ik wens de afdelingen veel 
succes bij de campagne en op 19 maart! 
Ik weet zeker dat ze het erg fijn vinden 
wanneer u, zo dat al niet het geval is, ook 
actief meedoet. Geef u op!

coLumn

en ertegen heeft geageerd. Inmiddels is er 
geen enkele partij meer die hoera roept over 
die decentralisering. Nee, op lokaal niveau 
roepen VVD en PvdA nu vaak dat ze anders 
zijn dan de landelijke partij. Daar moeten 
wij als SP ze niet mee laten wegkomen. Het 
komt erop aan dat we hen ontmaskeren voor 
de mensen die nu nog geholpen worden in 
Wajong, bijstand of jeugdzorg.’ 
Hans van Heijningen: ‘Vergeet niet: ons land 
verkeert nog steeds in een behoorlijke crisis. 
Er wordt weliswaar geroepen dat we het 
ergste achter de rug hebben, maar week in 
week uit verliezen duizenden mensen hun 
werk. Naast de toegang tot tal van voorzie-
ningen staan zaken als werk, huisvesting 
en pensioen enorm onder druk. Als we daar 
geen werk van maken, liggen er heel wat 
verslechteringen in het verschiet. Daarnaast 
zijn de komende raadsverkiezingen tevens 
een referendum over het gevoerde lande-
lijke beleid van VVD en PvdA. Het is zaak 
dat we dat goed onder de aandacht brengen 
door doeltreffend campagne te voeren. Het 

belang is groter dan de vraag wie er in welke 
gemeente in de raad komen. Deze verkiezin-
gen krijgen gevolgen voor het hele land, als 
wij een klapper maken.’ 

Van Heijningen waagt zich niet aan voor-
spellingen. Maar met name in het oosten en 
noord-oosten van het land sluit hij goede 
uitslagen niet uit. ‘In bijvoorbeeld Gronin-
gen, Nijmegen, Doetinchem en Oude IJssel-
streek en de regio Overijssel zie ik een goede 
dynamiek in de afdelingen.’ Mulder: ‘Daarbij 
gaat het veelal om plekken waar de partij 
zich duidelijk zichtbaar verzet heeft tegen 
onder meer de kaalslag in de thuiszorg en de 
werkgelegenheid. Ik denk dat dat beloond 
gaat worden.’
En hoe ziet het er uit in de grote steden, 
waar de SP het vaak toch wat lastiger heeft 
dan op het platteland? ‘Als er ooit een kans 
is geweest om in Rotterdam, Den Haag, 
Amsterdam en Utrecht een grote stap te zet-
ten, dan is het nu wel. Als ik zie hoe de SP in 
Amsterdam voor bijvoorbeeld de huurders 
en de thuiszorg opkomt, dan stemt me dat 
optimistisch. Het lukt de partij daar goed 
om de mensen duidelijk te maken dat het 
niet gaat om de vraag: PvdA of VVD? Want 
béide partijen draaien de huursector de nek 
om; het verschil zit ’m alleen in het tempo 
waarin.’ 

Van Heijningen hoopt dat het XX partij-
congres op 22 februari de campagne in een 
versnelling brengt. ‘Het moet een dag van 
inspiratie, strijdbaarheid en feest worden. 
Duizenden SP’ers zijn dag in dag uit actief. 
We staan voor de uitdaging om voor deze 
cruciale verkiezingen nog veel meer partij-
genoten op de been te krijgen om de kiezers 
ervan te overtuigen dat er heel wat op het 
spel staat en dat je voor sociaal beleid – in de 
gemeente én in Nederland – bij de SP moet 
zijn.’  •

tekst Rob Janssen
foto Gerard Til / Hollandse Hoogte Jan Marijnissen

Verkiezingsborden in Maarsbergen.
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de vloer vaN zijN kamer in het gemeentehuis 
ligt bezaaid met ballen. De wanorde laat zich 
amper beschrijven. Een kastje met stropdas-
sen, een kapstok vol sjaaltjes van voetbal-
clubs, talloze attributen van onbestemde 
soort, boeken, tijdschriften, dvd’s en cd’s, 
niet in keurige stapeltjes, maar ogenschijn-
lijk achteloos neergekwakt. Aan de ene 
wand een kolossaal schilderij met acht fi-
guren in blauw met gebalde vuisten, schuin 
achter zijn bureau een portret van een jonge 
koningin Beatrix naast een ingelijste poster 
van de Tegenpartij.
En wat zegt Gerrie Elfrink over zijn wel uit-
zonderlijk onorthodoxe werkomgeving? ‘Dit 
is een project, er zit een gedachte achter. Dat 
grote doek heet Supporters 2 en is gemaakt 
door Ad Gerritsen. Toen ik op de kunstaca-
demie zat, gaf hij er les. Het heeft lange tijd 
in de vergaderruimte van B en W gehangen 
en dreigde in het depot te verdwijnen. Daar 
kon ik gelukkig een stokje voor steken. Dit 
schilderij zet menigeen op het verkeerde 
been. Op het eerste gezicht lijkt het een soci-
alistische arbeidersbrigade, maar bij nadere 
beschouwing zie je de ironie. Daar houd ik 
nou van.’

 › En Beatrix?
‘Zeg nou zelf, wat ziet ze er stralend uit 
op die foto, echt een woest aantrekkelijke 

vrouw. En naast haar de Tegenpartij, mijn 
helden F. Jacobse en Tedje van Es. Leuker 
kan ik het niet maken.’

De humor is nooit ver weg bij Gerrie. Toen 
hij vier jaar geleden wethouder werd, nam 
hij zich heilig voor om nooit lintjes door 
te knippen. Toch neemt hij wel eens een 
uitnodiging aan, met daarbij dan wel de 
uitdrukkelijke voorwaarde dat het op zijn 
manier gebeurt. Zo kon het gebeuren dat hij 
bij de opening van een zwembad in een pak 
van de duikplank sprong en zo durfde hij het 
aan om van een nieuw (en behoorlijk hoog) 
gebouw te abseilen. Bij een conflict tussen 
twee voetbalclubs over het bespelen van 
hetzelfde veld liet hij een hek dwars over het 
terrein plaatsen. ‘Hiermee kom je wel in het 
nieuws en laten we wel wezen, politiek is 
voor de helft beeldvorming.’
Nou, over gebrek aan belangstelling hoor 
je hem niet klagen. Gerrie Elfrink is met 
afstand de meest gekende politicus in de 
stad aan de Rijn. Waar hij ook gaat of staat, 
overal wordt hij aangesproken en hij neemt 
voor iedereen de tijd. Dat doet de 39-jarige 
in Zevenaar geboren en opgegroeide Gerrie 
al sinds 2002, toen hij met stip op 1 kwam 
en als lijstaanvoerder de kwakkelende SP uit 
het slop moest halen. Na acht jaar conse-
quente oppositie ging de in Arnhem bijkans 

aan het pluche vastgegroeide PvdA kopje 
onder door vast te houden aan de zeer om-
streden aanleg van een haven in het gebied 
Rijnboog, aan de rand van het zuidelijke deel 
van het stadscentrum. De partij werd weg-
gevaagd en de SP spon er garen bij. Gerrie en 
zijn fractiegenoten gingen met zeven zetels 
aan de haal. Als wethouder voor onder meer 
volkshuisvesting, wonen, vastgoed en sport 
kon Gerrie zich verder profileren.

 › Wie in Arnhem SP zegt, zegt Gerrie 
Elfrink.
‘Wat moet ik dan doen? Me verstoppen of 
zo? Ik ben heel zichtbaar in de stad en in 
de politiek, ik ga graag de straat op om mijn 
oor te luisteren te leggen en dat is nou juist 
waar de SP voor staat. Ik zit niet voor mezelf 
in het gemeentebestuur, ik weet voor wie ik 
het doe.’

 › Het was anders wel even wennen in de 
coalitie. Het samenspel tussen jou en 
collega-wethouder Luuk van Geffen en 
jullie fractie verliep, om het maar eufe-
mistisch uit te drukken, niet altijd even 
vlekkeloos.
‘Wij hadden zo onze ups en downs en zeker 
in de eerste jaren zijn er de nodige fouten 
en verkeerde inschattingen gemaakt. Daar 
leer je van. Vergeet ook niet dat onze fractie 

‘een coLLeGe over Links,  
daar zeG ik Geen nee teGen’
In de aanloop naar de gemeenteraadsverkiezingen op 19 maart zoekt de Tribune 
lokale kopstukken op. Gerrie Elfrink is het boegbeeld van de SP in Arnhem en de 
onbetwiste lijsttrekker, met in zijn kielzog onder anderen broer Jurgen. ‘In Den 
Haag loopt het vooral de PvdA dun door de broek. Ze hebben een ongenadig pak 
slaag nodig en dat zullen ze krijgen ook. Hoe minder PvdA-wethouders, hoe groter 
de kans dat de gemeenten de macht van dit kabinet kunnen breken.’
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het na acht jaar oppositie voeren zonder mij 
moest doen, dat was even wennen. Zeker 
voor fractiepreses Cris Lenting, die tot dan 
toe in mijn schaduw opereerde. Inmiddels 
heeft onze afdeling de boel aardig op orde. 
Ik heb het volste vertrouwen in het team 
waarmee wij de verkiezingen tegemoet 
treden. Onze betrouwbaarheid staat voor 
mij centraal. Bij de vorming van het college 
zijn afspraken gemaakt. Een kwestie van 
geven en nemen. Afspraken zijn er om je aan 
te houden, ook al komt dat niet altijd goed 
uit. Een wethouder moet heldere doelen 
stellen en daar niet van afwijken, alleen dan 
kun je anderen ook ruimte gunnen en blijf je 
geloofwaardig.’

Een paar uur na het interview met de Tri-
bune zal Gerrie in de supportersbus stappen 
om in de Kuip de wedstrijd van Vitesse tegen 

Feyenoord bij te wonen. Sportgek Elfrink 
heeft vooral oog voor de breedtesport. Hij 
voetbalt zelf in het veteranenelftal van VDZ, 
Volharding Doet Zegevieren.

 › Op welke positie?
‘Op de vleugels, voorin of achterin, het 
maakt niet uit, al kan ik in de verdediging 
het beste uit de voeten. Mijn lange pass 
mag er zijn, al zeg ik het zelf. Ik vind sport 
extreem belangrijk, de SP heeft sport in 
Arnhem op de agenda gezet. Sport en soci-
alisme zijn bijna synoniem aan elkaar, het 
gaat om de mens. In de sport leer je samen-
werken, met verlies omgaan en voor elkaar 
op komen, door te sporten word je sterker. 
Als wethouder en voetballer moet je de 
mogelijkheden benutten als je het verschil 
wilt maken. Ik heb niet in mijn eentje een 
sportvisie voor Arnhem ontwikkeld, maar 

samen met de complete sportwereld. De 
hele gemeenteraad staat er vierkant achter. 
Mijn droom is dat iedereen, jong of oud, fit 
of niet en ongeacht de financiële positie 
op de een of andere manier kan sporten. 
Natuurlijk is Vitesse het visitekaartje van de 
stad, maar ik heb mij vanaf mijn eerste dag 
als wethouder gehouden aan mijn overtui-
ging dat er geen euro gemeenschapsgeld 
naar Vitesse zal gaan. Overheidssteun aan 
een betaald-voetbalorganisatie is uit den 
boze. Vitesse is van de supporters, van het 
volk. Bestuursleden, eigenaren, spelers en 
trainers, ze komen en gaan. De aanhang 
blijft. Altijd. De fans maken de club.’

Overigens bezocht Gerrie, die toen hij in 
2002 fractievoorzitter werd nog werkzaam 
was als portier van een parkeergarage (‘een 
ideale functie om tussen de werkzaamheden 

‘Ik hou van Vitesse, maar ik geef er geen euro  
gemeenschapsgeld aan uit’
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Na de eclatante verkiezingszege in 2010 vormde 
de SP in Arnhem, goed voor zeven zetels, een 
coalitie met de VVD, D66 en GroenLinks. Gerrie 
Elfrink en Margriet Bleijenberg namen plaats in het 
college. Margriet stapte na een jaar op. Ze had zich 
op de functie verkeken. Gerrie: ‘Dat Margriet ermee 
stopte, vond ik echt heel erg.’ Luuk van Geffen 
volgde haar op.

Er speelden meer ‘dingetjes’, zoals gedoe met 
vuilnismannen in gemeentelijke dienst die dreigden 
hun baan te verliezen als gevolg van privatise-
ring. Zo ver kwam het uiteindelijk niet. Steun aan 
de minima, de crisisopvang van daklozen, het 
Kunstencluster, fractie en wethouders leken soms 
lijnrecht tegenover elkaar te staan, de PvdA rook 
bloed en sleep de messen, maar ving bot. Gerrie en 

fractievoorzitter Cris Lenting hielden de troepen bij 
elkaar – en de rug recht.

En ook al wordt het onderzoek naar het Kunsten-
cluster voortgezet, toch zal deze voorziening er als 
het aan de SP ligt niet komen. ‘Het oorspronkelijke 
bedrag voor dit project is al teruggebracht van 90 
naar 30 miljoen en desondanks kun je het zeker in 
deze tijd niet maken om daar zoveel geld aan uit te 
geven. Cultuur is belangrijk, zeker weten. Daarom 
pleit ik voor een andere opzet voor het Museum 
Arnhem. Durf te kiezen, maak er in het huidige on-
derkomen het museum voor magisch realisme van, 
daarmee kan Arnhem zich echt onderscheiden.’
Dat Kunstencluster zou onderdeel worden van het 
gigantische Rijnboogplan, een megalomaan project 
waarvan de SP zich altijd heeft afgekeerd. Wel 

komt een deelplannetje van de grond, het Paradijs, 
een nieuw woonbuurtje op een foeilelijke plek in 
het centrum, dat een vooroorlogse uitstraling zal 
krijgen. Gerrie legde er samen met zijn vader de 
eerste steen voor. Onder zijn bewind kwam boven-
dien het Rozet tot stand, het vorig jaar door prinses 
Beatrix geopende fraaie centrum voor kunst, cul-
tuur en educatie. Als wethouder voor volkshuisves-
ting is Gerrie blij dat de afgelopen jaren in Arnhem 
gewoon is doorgebouwd, met de nadruk op sociale 
woningbouw.

De SP in Arnhem wist twee opvallende lijstduwers 
aan zich te binden: actrice en theatermaakster 
Anna Schoen en jazzdrummer Pierre Courbois. ‘Een 
held van mij’, zegt Gerrie.

door raadsstukken te bestuderen’), als sport-
wethouder rond de vijftig sportverenigingen 
en overal wilde hij het ook zelf proberen. 
De vreemdste gewaarwording tot nu toe: 
‘Onderwatervoetbal.’
Ook in de nieuwe raadsperiode zal de SP 
blijven knokken voor vermindering van 
de tweedeling in de maatschappij. Gerrie: 
‘Arnhem stond decennialang bovenaan op 
het armoedelijstje in Nederland. Voor het 
eerst zijn wij in de rangschikking gedaald. 
De armoede is er nog steeds, maar er wordt 
nu wel veel meer aandacht aan geschonken 
en er gaat geld uit de gemeentekas naar de 
bestrijding van sociale ongelijkheid. Het gaat 
beter met de wijken Klarendal, Presikhaaf 
en Malburgen. Dat is hoopgevend, de SP zal 
er de hoogste prioriteit aan blijven geven, in 
het college of in de oppositie, dat zien we na 
de verkiezingen wel. Wij zullen niet rusten 
voordat Arnhem 100% sociaal is.’

 › Als wethouder kun je beleid maken, 
vanuit de oppositie kom je hooguit tot 
bijsturen.
‘Ik heb me geërgerd aan de zwakke oppositie 
van de afgelopen vier jaar, ik had meer te-
genspel verwacht. Daar houd ik van: pittige 
discussies, tegengestelde standpunten, strijd 
leveren. Ik kan lief zijn en ik ben als dat 
nodig is een straatvechter. Ik leef met mijn 
emoties, ik durf ze te tonen, ik ben er niet 
bang voor, emoties geven het leven kleur. 

Een politicus moet zijn register verbreden 
en niet het grote gelijk claimen, dat kennen 
de mensen onderhand wel. Als de SP de 
grootste partij wordt in Arnhem en er een 
goed programma ligt, durf ik het ook aan 
om met de PvdA een coalitie te vormen, ook 
al zijn zij nou niet bepaald aardig voor ons 
geweest. Een links college, daar zeg ik toch 
zeker geen ‘nee’ tegen... En mocht het onver-
hoopt allemaal anders uitpakken dan gaan 
we terug naar de oppositiebankjes om nog 
geraffineerder tegenspel te bieden.’
Dan schiet Gerrie uit zijn slof. ‘Weet je waar 
ik me vreselijk over kan opwinden? De ar-
rogantie waarmee het kabinet de zorgtaken 
naar de gemeenten overhevelt. Ik ben op 
zich niet tegen, maar doe ons dan het hele 
pakket en met voldoende financiële mid-
delen erbij, zodat wij dit extreem belangrijke 
werk ook fatsoenlijk kunnen verrichten. 
Maar nee, het hele land roept dat het zo niet 
kan en toch zetten ze door. De gemeenten 
worden beroofd en de Vereniging Neder-
landse Gemeenten, die beweert tegen te 
zijn, laat het toch gebeuren in plaats van 
zich hartgrondig en eensgezind te verzetten 
tegen al die onzalige plannen. De VNG is 
een slappe bende, met veel te veel PvdA-
wethouders die daar alleen maar voor hun 
eigen carrière zitten en niet het belang van 
hun gemeente dienen, maar dat van het 
kabinet. Als Den Haag zegt dat ze moeten 
bukken, bukken ze en als ze moeten knielen, 

gaan ze door de knieën. Ik overweeg ernstig 
om voor te stellen het lidmaatschap van de 
VNG op te zeggen. Als alle gemeenten dat 
doen, komt het hele land stil te staan en kan 
de staatssecretaris geen kant op.’

 › Met meer SP-wethouders...
‘Precies, dan kunnen wij de macht van het 
kabinet breken en Nederland behoeden voor 
een catastrofe. Daarom zijn de raadsverkie-
zingen belangrijker dan ooit. De PvdA is het 
meest bevreesd voor een grote SP. Ik snap 
best dat de kiezers niet staan te trappelen 
om te gaan stemmen, want de gemeenten 
krijgen steeds minder te vertellen en worden 
intussen gedupeerd door Haags wangedrag. 
Wat moet je doen? Stemmen op een partij 
die de gemeentebesturen wél belangrijk 
vindt en dat ook uitdraagt en in de praktijk 
brengt. Wat dat betreft is het jammer dat 
het politieke landschap met al die lokale 
partijen zo versnippert. In Arnhem doen er 
achttien mee, waaronder twee partijen voor 
ouderen! Die maken alleen maar onderling 
ruzie, daar schiet niemand iets mee op.’

 › Ze kunnen in Arnhem maar beter de bal 
aan de SP geven.
‘Zo is het.’

 › Er kunnen nog wel een paar ballen bij in 
de kamer van Gerrie Elfrink.
‘Jij verwondert je over de wanorde hier, 
maar reken maar dat ik in mijn hoofd alles 
keurig netjes kan ordenen.’ •

tekst Robin Bruinsma
foto’s Marjan van Herpen

‘De VNG is een slappe bende’
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  > drukbezocht moed-debat over democratie

Jan Marijnissen (links) interviewt Jos de Blok: ‘Geef professionals de ruimte.’
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Op 18 januari was in het SP-partijkan-
toor De Moed een debat over Democra-
tie, Economie en Samenleving. Behalve 
de Griekse oppositieleider Alexis 
Tsipras (zie pagina 26 van deze Tribune) 
kwamen Pieter Winsemius (oud-VROM-
minister), Jos de Blok (directeur Buurt-
zorg Nederland) en Arjo Klamer (hoogle-
raar economie) aan het woord. Het 
Moed-debat was georganiseerd naar 
aanleiding van de discussie die de 
afgelopen anderhalf jaar in de partij 
werd gevoerd over hoe burgers meer 
zeggenschap kunnen krijgen over hun 
eigen woon-, werk- en leefomstandig-
heden. Jan Marijnissen zat het debat 
voor. 

‘in de buurt verankerd’
Pieter Winsemius benadrukte dat de 
overheid meer vertrouwen in burgers moet 
hebben. ‘Ze moet meer naar ze luisteren, 
ze serieus nemen en de ruimte geven.’ 
Winsemius stelde dat de SP de enige partij 
is die in de buurt verankerd is en daarom 
weet wat er speelt en waar de problemen 
zich voordoen. Uitdaging voor de SP is 
volgens hem dat kwetsbare burgers een 
stem krijgen en dat maatschappelijke 
instellingen efficiënter gaan werken met 
minder management en meer verantwoor-
delijkheid voor het uitvoerend personeel.

‘leidinggevenden weg’
Jos de Blok gebruikte zijn eigen organisa-
tie als voorbeeld van hoe de zorg in 
Nederland georganiseerd zou moeten 

worden. De kerngedachte daarbij is 
‘leidinggevenden weg, buurtteams 
verantwoordelijkheid geven’. Door op deze 
manier te werken bespaar je niet alleen 
veel geld, maar geef je professionals ook 
de ruimte en kun je betere zorg bieden.

‘democratie en samenleving 
ondergeschikt aan economie’
Arjo Klamer stelde dat ‘democratie en 
economie dienstbaar gemaakt moeten 
worden aan de samenleving’. Een gedeel-
de cultuur is volgens hem veel belangrijker 

dan de economie. Het probleem van de EU 
is dat democratie en samenleving onder-
geschikt worden gemaakt aan de econo-
mie. ‘Een sterke politieke unie kan alleen 
bestaan bij een sterke samenleving’, aldus 
Klamer.

Klachten van buurtbewoners over leeg-
stand; forse wachttijden voor een sociale 
huurwoning; ook in het Gelderse Linge-
waard worden sociale huurwoningen te 
koop aangeboden terwijl er te weinig van 
zijn. De SP-afdeling in Lingewaard kwam in 
actie. Alle leegstaande sociale huurwonin-
gen van woningcorporatie Waardwonen 
die langer dan een half jaar leegstonden, 
werden voorzien van posters met de tekst 
‘Waarom woont hier niemand?’ Aan de 
verhuurder werd een haalbare eis gesteld: 
neem vijftien huurwoningen die langer dan 
zes maanden te koop staan weer terug in 
de verhuur. Na een goed gesprek met de 
directeur van de woningcorporatie bleek 
Waardwonen bereid het verkoopbeleid nog 
eens onder de loep te nemen en zestien 
woningen terug in de sociale huur te halen. 

  > sp LinGewaard redt sociaLe huurwoninGen

extra geld door SP-plan
Brian Claassen staat op de lijst voor de 
gemeenteraadsverkiezingen, waar SP 
Lingewaard voor het eerst aan meedoet. 
Hij vult aan: ‘Dankzij de Gelderse SP kan 
ook Waardwonen gebruik maken van extra 
middelen vanuit de provincie, bedoeld om 
woningen op te knappen.’ In juni 2013 
presenteerde de SP Gelderland namelijk 
een plan om het geld dat was binnengeko-
men met de verkoop van Nuon in te zetten 
in de sociale woningbouw. Daardoor zijn er 
tientallen miljoenen beschikbaar gekomen. 

Claassen: ‘Een goede zet van de SP, aldus 
Waardwonen-directeur Holwerda. Al met al 
hebben we een prettig, informatief en 
constructief gesprek gehad met Waardwo-
nen en, nog belangrijker, met een goede 

Brian Claassen.

uitkomst. Hartstikke fijn voor de woning-
zoekenden en de buurtbewoners.’

nieuws



twintig Procent van alle internationale 
investeringen loopt via ons land. SP-sena-
tor Tuur Elzinga dringt aan op aanpak van 
belastingontwijking. Zijn bijdrage aan een 
Kamerdebat daarover, bevat veel schok-
kende feiten over belastingparadijs 
Nederland.

   sp.nl/9zjakh

‘Werken voor je uitkering’ rechtvaardig? 
Landgraafse SP’er Irma Koopmans zet op 
haar weblog de argumenten op een rijtje. 
Conclusie: nee!

   sp.nl/9zjaj5

de sP heeft nooit in de euro geloofd. Stop 
met het brengen van nog meer offers voor 
het behoud van de euro en werk aan 
maatregelen die de economische en 
sociale schade van een ontvlechtingspro-
ces zo klein mogelijk laat zijn. Aldus 
SP-Europarlementariër Dennis de Jong in 
zijn weeklog.

   sp.nl/9zjaun

SP-kamerlid Jan de Wit ergert zich op radio 
1 aan de vele schikkingen die worden 
getroffen bij witteboorden-criminaliteit. 
Vaker vervolgen, zegt De Wit.

   sp.nl/9zjaue
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Wij zijn verdrietig door het overlijden van 
Willem Bliek. De SP verliest een inspirator, 
activist en kameraad. Willem stond aan de 
basis van de SP Bellingwedde, hielp onze 
afdeling Appingedam in de benen en was 
een actief lid in vele geledingen van onze 
partij. Zijn kennis en kunde om het 
socialisme in woord en daad te bevorderen 
heeft veel partijgenoten gemotiveerd en 
geïnspireerd. Alles wat in strijd was met 
gelijkwaardigheid, menselijke waardigheid 
en solidariteit bestreed hij met alles wat hij 
in zich had. Met een spandoek, een stevige 
toespraak of een krachtig opiniestuk.
Naast dat verzet was Willem Bliek op en 

in memoriam

top partijman. Een stille kracht in onze 
lokale, regionale en landelijke organisatie. 

Als lid van de landelijke commissie 
deelname verkiezingen bereidde hij de 
partij voor op de komende gemeente-
raadsverkiezingen. Dat het hem niet 
gegund is om in maart met ons een mooie 
verkiezingsuitslag te vieren, doet ons pijn. 
Die pijn valt in het niets bij het verlies van 
vrienden, familie en anderen die Willem lief 
waren. Wij wensen hen veel kracht en 
sterkte.

Partijbestuur SP

willem bliek 03-11-1939- 1-2-2014
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De SP steunt voor de volle 100% het 
EU-burgerinitiatief, dat oproept tot een 
referendum over het overdragen van 
bevoegdheden naar de EU. SP-Kamerlid 
Harry van Bommel wil dat de de regering 
stopt met de sluipende overdracht van de 
soevereiniteit en allereerst een referendum 
organiseert. Bij het debat over het burger-
initiatief diende Van Bommel voorstellen in 
met die strekking. Van Bommel: ‘Een 
EU-verdragswijziging lijkt een logische 
aanleiding om de burger te vragen of die 
wel een meer federaal Europa wil. Alle 
peilingen wijzen uit van niet. Daarnaast 
moeten we nu zonder verdragswijziging 
onze begroting voorleggen en kunnen 
boetes worden opgelegd als we geen 
arbeidsmarkt-, zorg- of pensioenhervor-
mingen doorvoeren. Ook bij dit soort 

vergaande overdracht van soevereiniteit is 
een referendum op zijn plaats.’

d66 nu ineens tegen referendum
Maar het referendum komt er niet. De 
zelfbenoemde democraten en voorvech-
ters van referenda van D66 waren nu 
ineens tegen een referendum. PvdA, CDA 
en VVD zullen tijdens de campagne voor 
de Europese verkiezingen wel weer heel 
kritisch zijn op het overdragen van 
bevoegdheden; maar als het erom gaat, 
zoals nu, weigeren ze dit voor te leggen 
aan de Nederlanders. Zelfs zwakke moties 
over dat een referendum raadgevend mag 
zijn, of zelfs maar dat er een maatschap-
pelijk debat over het overdragen van 
soevereiniteit komt, stuitten op een ‘njet’ 
van deze partijen.

Van Bommel: ‘Democratie is niet voor 
bange mensen, zeggen politici weleens 
flink. Maar als het op Europese politiek 
aankomt, dan regeert de angst. Ook in 
Nederland. Bestaande bevoegdheden 
worden opgerekt om een verdragswijziging 
te vermijden en daarmee de referenda die 
het gevolg zijn. Dat is slecht voor de 
democratie en uiteindelijk ook slecht voor 
de Europese samenwerking.’

  > ‘njet’ teGen democratie over eu

Harry van Bommel.
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Laat GroninGen niet zakken!
Er gaat niets boven Groningen. De slogan waarmee de provincie zichzelf jarenlang  
aanprees heeft een nare dubbele lading gekregen. Spreken we van nationaal profijt van de 
gaswinning, dan gaat er inderdaad niets boven Groningen. Maar als het gaat om samen de 
lasten daarvan dragen, dan ziet Den Haag het gebied niet meer staan. 

‘Wat ik zaG, tartte iedere beschrijving. Soms 
stond ik haast met tranen in mijn ogen te 
kijken.’ Eind januari bezocht SP-Kamerlid 
Paulus Jansen Oost-Groningen, om bij een 
aantal bewoners te kijken wat ‘aardgas-
schade’ zoal inhoudt. ‘Woningen die asym-
metrisch wegzakken, tegelvloeren in huis 
die getransformeerd zijn tot mozaïek, rijks-
monumenten en monumentale boerderijen, 
cultureel erfgoed dat wegkwijnt. En dan de 
ondernemers. Grote bedrijven die op de een 
of andere manier hun installaties moeten 
beschermen, het midden- en kleinbedrijf dat 

na beëindiging van het bedrijf het pand niet 
meer kwijtraakt. En natuurlijk de huisbe-
zitters die hun woning minder waard zien 
worden door de gaswinning. Toegegeven, 
veel van die problemen komen ook elders in 
Nederland voor. Maar in Oost-Groningen zie 
je het in het kwadraat.’ 
Is het contrast tussen lusten en lasten nog 
beter te illustreren? Volgens Paulus Jansen 
levert de Groningse aardgasbel de Neder-
landse Staat, Shell en Esso een slordige 
twaalf miljard per jaar op. Is het dan vreemd 
dat de noorderlingen zich zo onderhand 

de melkkoe van Nederland voelen? En dat 
ze het kabinetsbesluit – gasproductie rond 
Loppersum met 80 procent terugbrengen 
en 1,2 miljard euro voor schadeherstel – te 
mager vinden? Ook Jansen heeft ernstige 
twijfels of de problemen hiermee afdoende 
worden opgelost. ‘Het lijkt erop dat de 
problemen door gaswinning vooral wor-
den verschoven naar andere gebieden. De 
compensatie voor Loppersum gaat mogelijk 
betaald worden door de winning elders vol 
door te laten gaan.’
Vermindering van de gaswinning over de 
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gehele linie is noodzakelijk, aldus de SP. 
‘Daartoe gaan de voorstellen van minister 
Kamp niet ver genoeg’, zegt het Groningse 
SP-Statenlid Jan Hein Mastenbroek. ‘Wat 
ons betreft moet het tempo van winning 
fors omlaag. Hoeveel precies, hangt af van 
de nadere bestudering van de rapporten die 
gemaakt zijn. Maar een belangrijke conclu-
sie van die rapporten is dat er onvoldoende 
gegevens zijn om goed te kwantificeren 
hoeveel minder gas er gewonnen moet wor-
den. Dan moet het zekere voor het onzekere 
genomen worden en de gaswinning fors 
omlaag. Het gaat om de veiligheid van heel 
veel mensen.’
Maar schuilt daarin niet een volgend pro-
bleem? Immers: minder gaswinning leidt tot 
minder aardgasopbrengsten voor het Rijk 
en wellicht dus tot meer bezuinigingen. ‘Dat 
geldt alleen voor de korte termijn. Kijk, de 
afgelopen twintig jaar zie je dat de gasprijs 
met tweemaal de inflatie is gestegen. Dat 
 betekent dat als je het gas langer laat zitten, 
het straks meer opbrengt. Op de lange ter-

mijn heb je dus een meevaller. Zo bezien zou 
je kunnen zeggen dat het kabinet nu aan het 
potverteren is.’ 
Het tempo van gaswinning moet dus omlaag, 
maar het tempo van zowel schadeherstel 
als schadepreventie in het gebied moet juist 
flink omhoog, stellen de SP’ers. Jansen denkt 
aan een regeling waarbij slechte en onveilige 
woningen opgekocht worden en mensen de 
mogelijkheid krijgen om naar een kwalita-
tief goed huis van de woningcorporatie te 
verhuizen. ‘Een regeling vergelijkbaar met 
die in Enschede na de vuurwerkramp. De 
schade aan monumenten zou via de crisis- 
en herstelwet hersteld kunnen worden.’ 

krimpgebied
Maar bovenop de problemen door gaswin-
ning komt het feit dat de regio een krimp-
gebied is, zoals bijvoorbeeld ook delen van 
Limburg en Zeeuws-Vlaanderen. Niet alleen 
de gevolgen van gaswinning spelen het 
gebied parten. De werkloosheid is hoog, het 
gemiddelde inkomen laag. Paulus Jansen: 

‘Specifiek over krimpregio’s: de stelling dat 
zij altijd de sponsors zijn geweest van het 
westen, is te verdedigen. Denk eens aan de 
Vogelaarwijken; met uitzondering van een 
wijk in Heerlen lag niet een van die wijken in 
krimpregio’s. Maar ze betaalden er wel aan 
mee. Voor de verhuurdersheffing geldt het-
zelfde. Zo is er enorm veel geld weggezogen 
uit de krimpregio’s. Het idee een melkkoe 
te zijn zit heel diep in Groningen.’ Jansen 
bepleit dan ook ‘investeren in de krimp’. Dat 
zou onder meer het stimuleren van voorzie-
ningen in de kleine kernen kunnen behel-
zen, waardoor bijvoorbeeld ook de waarde 
van woningen weer kan stijgen. 
Over krimpgebieden gesproken. Niet lang 
nadat de genoemde 1,2 miljard euro voor 
Groningen op tafel kwam, sloeg menig inwo-
ner van Zuid-Limburg geërgerd met de vuist 
op tafel: “Waarom krijgen ze ‘daar boven’ 
zoveel geld? Schande dat wij niks kregen, 
terwijl wij ook zoveel schade aan  gebouwen 
hebben door de mijnbouw!” Paulus Jansen: 
‘De schande zit ’m in het feit dat de rege-
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ring de schade in de mijnstreek verjaard 
verklaard heeft. Ik vind dat Nederland toe 
is aan een universele schaderegeling voor 
winningsgebieden.’

Gemiste kansen
Ferme uitspraken, dat waren het. PvdA- 
leider Diederik Samsom liet er weer eens 
geen gras over groeien. Tijdens zijn bezoek 
aan Middelstum, gemeente Loppersum, 
orakelde hij bijvoorbeeld: ‘Ik laat Groningen 
niet in de steek.’ En: ‘We moeten solidair zijn 
en iets terugdoen voor Groningen.’ Boven-
dien zijn er langdurige investeringen in de 
economie van het gebied nodig, aldus de 
sociaal-democraat. 

Een week later in de Tweede Kamer. De SP-
fractie dient een motie in om een doorstart 

Dit tot woede van Emile Roemer. ‘De PvdA 
riep om het hardst, zelfs in onvervalst 
Gronings accent, dat elk muizengaatje benut 
moest worden om Aldel te redden’, zegt SP-
leider Emile Roemer. ‘Zoals vaker de laatste 
tijd houden ze de rug niet recht als het erop 
aan komt. Groningen is keihard gedumpt 
door de Partij van de Arbeid.’
Roemer haalt ook uit naar minister Kamp: 
‘Hij noemde het reddingsplan ongeoorloof-
de staatssteun. Dat deugt voor geen meter. 
Waarom kon het bij het failliete NedCar dan 
wel?’ 

den Haag wil niet. Simpel zat.
Paulus Jansen: ‘Waarom zou de staat niet 
bijvoorbeeld als aandeelhouder een rol kun-
nen spelen in kansrijke ontwikkelingen? Dat 
heeft niks met staatssteun te maken. Dat is 

Delesto is een zeer efficiënte gecombineerde 
elektriciteits- en warmtecentrale die op dit 
moment stilstaat. Dat Aldel met een herstart 
van de Delesto-centrale gered had kunnen 
worden, daarvan waren de initiatiefnemers 
van het plan overtuigd. Maar Den Haag wil 
niet. Simpel zat.

Solidair
Onder het motto ‘Laat Groningen niet zak-
ken’ trok de Groningse SP in januari het land 
in op zoek naar solidariteit met de inwoners 
van de provincie. Al snel werden Amster-
dam, Zwolle en Rotterdam aangedaan; in die 
laatste stad toonde onder meer burgemees-
ter Aboutaleb zich solidair met de Gronin-
gers. Ook op Facebook en Twitter loopt de 
campagne. Op de speciale actiesite is het 
lied ‘Loat Grunnen nait zakken’ van Marlene 
Bakker te beluisteren: een ode aan Gronin-
gen, Groningers, het Groninger land. 
Op de Facebook-pagina posten talloze 
 mensen uit het hele land foto’s waarop ze 
met de actieposter te zien zijn. 
Jan Hein Mastenbroek coördineert de 
campagne. ‘Nederland laat zien solidair te 
zijn met de Groningers. Groningen beeft 
en krijgt klap op klap. De inwoners van 
Groningen zien hun werk verdwijnen, hun 
huis verzakken en de overheid wegkijken. 
Veel mensen maken nu een Groningse vuist 
tegen de Haagse onverschilligheid, en wij 
steunen dat protest’, zegt Mastenbroek. •

tekst Rob Janssen
foto’s www.flickr.com/photos/spgroningen

   provinciegroningen.sp.nl 
 facebook.com/LaatGroningenNietZakken

‘Vermindering van de gaswinning 
over de gehele linie is noodzakelijk’

van het aangeslagen aluminiumbedrijf 
Aldel in Delfzijl mogelijk te maken. Bij Aldel 
werken zo’n vierhonderd mensen; ongeveer 
evenveel banen staan op de tocht bij toele-
veranciers en dergelijke. De herstart van het 
bedrijf voorziet in de revitalisering van de 
nabijgelegen Delesto-warmtekrachtcentrale, 
met behulp waarvan Aldel beter kan con-
curreren op de wereldmarkt. Maar minister 
Kamp ziet het reddingsplan, nota bene 
aangedragen door bedrijfsleven en politiek 
in Groningen, niet zitten. Daardoor komt het 
aan op de PvdA. En wat doet die? Die dient 
ineens een eigen motie in, waarin het kabi-
net wordt opgeroepen ‘alles nog eens tegen 
het licht te houden’. En stemt prompt tegen 
de SP-motie, die het daardoor niet haalt. 

industriepolitiek! Kijk, ik ben er groot voor-
stander van om aan te sluiten bij de sterke 
punten die er al zijn in de regio. Chemie-
cluster Delfzijl is een schoolvoorbeeld van 
een geïntegreerd bedrijventerrein, waar de 
verschillende fabrieken gebruik maken van 
elkaars half- en restproducten, waardoor de 
totale productie aan de top staat voor wat 
betreft grondstof-efficiency. De rijksover-
heid zou met een actief industriebeleid 
moeten bevorderen dat de grondstof- en 
energie-efficiency verder verbeterd wordt, 
bijvoorbeeld door de warmtekrachtcentrale 
Delesto te renoveren. Goed voor het milieu, 
de werkgelegenheid en de economische 
structuurversterking.’ 
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met Warme gevoelens denk ik terug aan de 
tijd dat Jetta en ik samen op de barricade 
stonden. Op het Malieveld, samen met 
duizenden jonggehandicapten, bijstands-
gerechtigden en SW’ers streden wij tegen de 
sloopplannen van het meest rechtse kabinet 
uit de Nederlandse geschiedenis. Weg met 
de bezuinigingen op de sociale werkplaat-
sen, jonggehandicapten en bijstand, was ons 
gemeenschappelijk doel. Samen met vak-
bonden, belangenorganisaties en linkse par-
tijen hebben wij toen het platform Armoede 
Werkt Niet opgericht. Het doet mij pijn om 
diezelfde Jetta nu te zien als enthousiaste 
uitvoerder van diezelfde rechtse sloopplan-
nen. Als een ingehuurde aannemer bagatel-
liseert zij haar vroegere principes en breekt 
ze deze broodnodige sociale voorzieningen 
in rap tempo af.
Wie het nieuws van de afgelopen tijd volgt 
kan het weten: ‘Participatiewet loost Wa-
jongers in de bijstand’, ‘Nog weinig beloofde 
banen Wajongeren’ en ‘Gehandicapten in 
problemen door nieuwe bijstandsregels’. De 
Participatie- en bijstandswet zijn strafwet-
ten. Met ruim twee miljard bezuinigingen 
op werk, inkomen en begeleiding van 

arbeidsgehandicapten, Wajongers en bij-
standsgerechtigden, bevorder je de sociale 
inclusie niet. Met een sterfhuis voor de 
sociale werkplaatsen en een fikse korting 
op de begeleiding, krijg je geen extra banen 
maar vernietig je die. Door vernedering, 
met strafkortingen en werken zonder loon 
voor werklozen die niets anders willen dan 
een echte eerlijke baan, bied je geen kansen. 
Door gemeenten op te zadelen met tekorten, 
onmenselijke regels en symboolpolitiek, 
dwing je ambtenaren hardvochtige regels 
toe te passen. Al deze maatregelen maken 
ons land weer iets minder beschaafd.

‘laat je niet in slaap sussen met  
mooie woorden en sta op’
Dit eerlijke verhaal verkoopt natuurlijk niet 
zo lekker. Zeker niet met de gemeenteraads-
verkiezingen op komst. De PvdA praat 100% 
sociaal maar voert 100% neoliberale poli-
tiek uit. Om dit te verhullen zal dit kabinet 
– en met name deze staatssecretaris – de 
komende tijd wat sierpleisters gaan plakken. 
De komende weken zullen de kranten weer 
vol staan met verzachtingen van het beleid. 
Groots aangekondigd en schitterend van 
de barmhartigheid. Zo zal de jonggehandi-
capten worden beloofd dat zij zacht worden 
behandeld in de bijstand. Om te verdoezelen 
dat door 1,1 miljard bezuinigingen tiendui-

‘vernederinG, strafkortinGen 
en werken zonder Loon’
Nog maar enkele jaren gele-
den liep Jetta Klijnsma samen 
met de SP en andere opposi-
tiepartijen te hoop tegen het 
rechtse sloopbeleid. Nu ze 
staatssecretaris is breekt ze 
als een ingehuurde aannemer 
in rap tempo broodnodige 
sociale voorzieningen af.

zenden worden gedumpt in de bijstand. 
Klijnsma zal hen een zachte behandeling 
beloven met een pleister van 100 miljoen. 
Ook zullen een paar scherpe kantjes van de 
bijstandswet worden gehaald om gemeenten 
zoet te houden. Maar laat je niet in slaap 
sussen met mooie woorden en sta op. Want 
95% van een hardvochtig plan is nog steeds 
een hardvochtig plan. Verzet tegen dit soort 
plannen is altijd nodig, maar de komende 
maanden ook nog eens dubbel effectief. On-
der druk van de gemeenteraadsverkiezingen 
wordt alles vloeibaar. De Groningers hebben 
het de afgelopen weken laten zien. Actie 
loont. Doe dus mee aan de strijd voor eerlijk 
werk en een eerlijk inkomen voor allen! 

tekst Sadet Karabulut, SP-Tweede Kamerlid
foto Sander van Oorspronk

  Dit opiniestuk verscheen eerder op  
www.armoedewerktniet.nl

Sadet karabulut iN rtl NieuWS: 
‘laat daN ook Politici WerkeN voor 
HuN WacHtGeld!’
Als het plan van verplicht werken voor de bijstand 
doorgaat, dan wil Sadet Karabulut ook gelijke mon-
niken, gelijke kappen: ‘Als politici dit zulke goede 
maatregelen vinden voor het normale volk, dan 
moeten ze die eerst van toepassing verklaren op 
zichzelf. Oud-politici met wachtgeld mogen wat mij 
betreft ook gedwongen worden om te gaan werken 
zonder loon en ze mogen ook verplicht worden om 
te verhuizen.’

@peterkwint 4 februari
Als dit soort voorstellen in het straatje 
van de PvdA zijn, dan is dat wel heel snel 
een guur steegje met louche figuren 
geworden #bijstand
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jan marijnissen ontmoet tom eGbers
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We HebbeN afGeSProkeN in een etablissement 
in het roemruchte Olympisch Stadion, 
gebouwd ten behoeve van de Olympische 
Zomerspelen van 1928. Vanaf deze plek 
presenteert mijn gesprekspartner Andere 
Tijden Sport.
Belangrijke voetbal-, wieler- en atletiekwed-
strijden vonden hier plaats. Hier won in 
1962 de onlangs overleden Eusébio met zijn 
Benfica de finale van Europacup 1 van Real 
Madrid, met 5-1. Achtereenvolgens was het 
de thuishaven van Blauw-Wit, DWS en FC 
Amsterdam. 
Het stadion stond ooit op de nominatie 
gesloopt te worden, maar het werd gered 
van de slopershamer en in 2000 geheel 
gerenoveerd en heropend. Nu vinden veel 
kleine ondernemers hier hun onderkomen 
én vinden er, natuurlijk, ook sportwedstrij-
den plaats. In deze winter wordt er zelfs 
geschaatst.
Mijn gedachten gaan terug naar een wed-
strijd van Ajax tegen Feyenoord in de jaren 
zeventig in dit stadion. Voor de wedstrijd zag 
ik twee jongens in elkaar getrimd worden 
omdat ze een Feyenoordsjaal droegen. Later 
vluchtten massa’s mensen over de hekken, 
op de vlucht voor de meute die van de an-
dere kant van het stadion het Feyenoordvak 
kwam belagen. Ik kan me niet herinneren 

ooit zo blij te zijn geweest met het bestaan 
van de ME. Het heeft jaren geduurd voor ik 
weer een eredivisiewedstrijd zou bezoeken.
De verwelkoming is allerhartelijkst. We 
houden het bij koffie en water.

 › Héracles of Herácles?
‘Het is Herácles. Zo is de afspraak in Almelo, 
al is er geen wetenschappelijk bewijs voor 
hoe de oude Grieken het uitspraken. Uit 
respect voor de club en de supporters zeg je 
dus Herácles. Behalve als je uit het rivalise-
rende Enschede komt; daar hoor je meestal 
Héracles.’

 › Is Almelo echt zo saai?
‘Je doelt op de uitspraak van Herman Fin-
kers ‘Het stoplicht staat op rood en dan op 
groen, in Almelo is altijd wat te doen’? Nee, 
dat is onzin. Almelo – ik heb er een fijne 
jeugd gehad en ik kom er nog regelmatig – is 
een gewone stad, met alle voorzieningen en 
alle activiteiten en rumoer die horen bij een 
middelgrote provinciestad. Mensen zeggen 
elkaar goedendag, al is het niet uitbundig. 
En dat zegt een niet volbloed Tukker, die 
niet alles wat ten westen van de IJssel ligt per 
definitie wantrouwt.’

 › Je bent journalistiek gaan studeren in 
Utrecht. Waarom heb je voor de sportjour-
nalistiek gekozen?
‘Omdat de mogelijkheid zich voordeed. Koos 
Postema moest mijn documentaire over, 
let wel, de openbare toiletten in Amster-
dam beoordelen. Koos had er om moeten 
lachen, en dat was ook de bedoeling. Bij het 
eindexamengesprek vroeg hij of ik bij Langs 
de Lijn – dat presenteerde hij toen – wilde 
werken. Ik moest hem teleurstellen. Ik had 
me immers niet voor niks toegelegd op te-
levisiejournalistiek. Twee weken later werd 
ik gebeld door Studio Sport; Koos had mijn 
naam daar laten vallen. Ze waren op zoek 
naar een jonge verslaggever.’

 › Als ik jou bezig zie met Andere Tijden 
Sport en de bijzondere belangstelling die 
je aan de dag legt, heb ik het gevoel dat 
je wel meer dan alleen sport zou willen 
doen.
‘Dat is ook zo. Maar je kunt belangstelling 
voor iets hebben, terwijl je van iets anders je 
werk maakt. Bij Studio Sport heb ik de kans 
gekregen te doen wat ik graag wilde: journa-
listiek voor de televisie. Ik ben erin gerold 
als presentator, zonder angst of gêne. Soms 
schaam ik nog wel voor die begintijd.
Maar, zeker, ik zou ook best een documen-

over SPort eN SPortiviteit, GeeN WoordeN maar dadeN eN PSycHoloGie

‘die poortjes, die pasjes, die hekken, 
dat fouiLLeren, ik vind het ziek’
‘Voetbal is de belangrijkste bijzaak’, zei Johan Cruijff ooit. De populariteit van de 
sport en vooral van de Eredivisie is groter dan ooit. De stadions zitten week na week 
vol. Een gesprek met de man die het gezicht is geworden van Studio Sport op de 
zondagavond en van onze nationale sport, voetbal.
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‘Weet wanneer je iets wel of niet 
moet doen, ‘Choose your battles’, 
zeggen de Engelsen’

taire willen maken over de oorsprong van de 
beatmuziek zoals wij die nu kennen. Maar 
ook bij Andere Tijden Sport gaat het vaak 
niet alleen over sport, maar ook over de 
maatschappelijke context.’

 › Je eerste optreden als presentator bij 
Studio Sport – ik weet dat nog – ging niet 
van een leien dakje.
‘Ja, dat is nu bijna negenentwintig jaar 
geleden. De bedoeling was dat ik eerst twee 
weken op cursus zou gaan, maar dat kwam 
er niet van. Na drie dagen werd ik ontboden 
en moest ik voor de camera omdat er door 
ziekte en andere zaken niemand anders 
beschikbaar was. Ik kreeg een soort bewust-
zijnsvernauwing. En, let wel, de autocue 
bestond toen nog niet. Daar sta je dan… voor 
die camera met dat rode lampje. Met niet 
voldoende zelfvertrouwen, en je plotse-
ling bewust van al die mensen die zitten te 

kijken. Ik was onvoldoende voorbereid en 
blokkeerde gewoon. Een drama.’

 › En dan is er iemand die zegt: ‘Maar je gaat 
gewoon door. Doorzetten.’
‘Nou, niet helemaal. Een aantal mensen 
dacht: laat ’m maar zwemmen. De onder-
linge sfeer was toen anders dan nu. Er is 
toen echt ook wel geprobeerd om me te 
laten verzuipen. Mijn ‘geluk’ was dat er voor 
mij iemand op gênante wijze uitgewerkt was 
en dat mijn baas zei: ‘Dat nooit weer; deze 
jongen blijft.’
Na een persiflage bij het VARA-programma 
Voetbal ’80 zei Maarten Spanjer tegen me: 
‘Ik kan het zelf ook niet.’ En toen heb ik 
voor mezelf besloten: ik ga dóór. Natuurlijk 
wordt alles op den duur vertrouwd, maar 
alles bijeen genomen heeft het toch nog lang 
geduurd.’

 › En nu is alles anders. Maak jij die mooie 
teksten voor zondagavond 19.00 uur zelf?
‘Ja. Dat is bedrevenheid: oefenen, oefenen. 
Eigenlijk moet ik gewoon wedstrijden 
aankondigen en daarna nog iets zeggen over 
wat niet in beeld was. Maar, het is waar, ik 
probeer goed te spreken: ik vind dat mooi. Ik 
luister zelf ook graag naar iemand die goed 
Nederlands spreekt.’

 › Ben je een echte voetbalman, of kunnen 
we je ook nog een keer bij Tour de France 
zien?
‘Ik hou erg van de Tour de France, en trou-
wens ook van tennis en vooral ook van de 
atletiek bij de Olympische Spelen. Maar ik 
ben opgegroeid met voetbal, ik ken die sport 
van binnen en van buiten. Voor al die andere 
sporten hebben we andere specialisten in 
huis. En verder, mijn ambitie ligt niet in de 
live-verslaggeving. Vergis je niet: dat is niet 
eenvoudig, weet ik uit ervaring. Dat is echt 
moeilijk, want je moet in een split second 
registreren, analyseren, becommentariëren, 
de geest van de wedstrijd aanvoelen, en dan 
ook nog verbaal sterk voor de dag komen. 
Mart Smeets, Jack van Gelder en Frank 
Snoeks zijn de drie beste van Nederland: 
echte vertellers.’

‘Mart Smeets, Jack van Gelder en Frank Snoeks zijn de drie beste live-verslaggevers: echte vertellers.’
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‘Het gepsychologiseer in de sport 
ontaardt veel te vaak in oeverloos 
gezwets’

 › Wanneer gaan we stoppen met die niets-
zeggende gesprekjes op tv?
‘Goede vraag. Soms is nietszeggend tege-
lijk veelzeggend. We moeten er niet mee 
stoppen, we moeten ze beter maken. Voor 
iedereen zijn die gesprekjes ook moeilijk. 
Voor de sporter die net uit het water komt 
en die nog niet de verse ervaring heeft kun-
nen laten bezinken; voor de voetballer die 
getraind is om zo min mogelijk te zeggen; 
voor de journalist die soms een gesprekje 
moet opnemen omdat wij de tijd van uit-
zending nodig hebben voor de montage van 
een ander item; voor de kijker die naar zo’n 
voetballer of trainer moet kijken voor zo’n 
scherm met reclame-uitingen. Vooral dat 
laatste: ik snap dat het moet en dat mensen 
er financieel van afhankelijk zijn, maar het 
voelt niet goed. Het staat me tegen.’

 › De BBC heeft Gary Lineker met Match of 
the Day, al vanaf 1999.
‘Ja, wat is hij goed, hè?’

 › Waarom hebben wij geen gearriveerde 
topsporters als presentator of commen-
tator?
‘Marcella Mesker, Mart Smeets, Joan Haan-
appel, Erben Wennemars, Jan van Halst 
– maar die is helaas vertrokken. We hebben 
ze wel. En we hebben co-commentatoren, 
bijvoorbeeld bij het wielrennen. Maar, in-
derdaad, Johan Cruijff zit niet op mijn stoel. 
Dat zou wel leuk zijn trouwens.’

 › Wat als Fox je vraagt om bij hen te komen 
werken?
‘Is al gebeurd, een tijd geleden. Ik heb nee 
gezegd.’

 › Dat zal vast niet vanwege het geld zijn 
geweest.
‘Daar zijn we amper aan toegekomen. Want 
wat ze me aan werk boden vormde een 
achteruitgang op wat ik nu allemaal mag 
doen. En daar komt nog wat bij: een overstap 
zou mijn geloofwaardigheid niet ten goede 
komen wanneer ik daar zou gaan doen wat 
ze me boden. Daar zouden de kijker, Fox en 
ik niet gelukkig van worden. Bovendien, ik 
voel me ook schatplichtig aan de publieke 
omroep. Zij hebben mij destijds een unieke 
kans geboden, en zijn nu bijna dertig jaar 
met me doorgegaan.’

 › Kijk je altijd naar VI?
‘Nee, ik kijk niet altijd naar VI. Als ik kijk, 
kijk ik zelden het programma uit. De popu-
lariteit van het programma zit ’m vooral in 
de luchtigheid: er wordt veel gelachen. Het 
is niet allemaal zo bloedserieus. De charac-
ters die er zitten kloppen precies en vullen 

elkaar prima aan. Ik ben een fan van Jan 
Boskamp; en Wilfred Genee is natuurlijk een 
uitstekende presentator: snel en gis. Johan 
Derksen verdenk ik ervan meerdere agenda’s 
te hebben; hij denkt ouderwets in kampen. 
Ik vind dat ze nogal eens een grens over-
gaan. Karaktermoord.’

 › Louis van Gaal?
‘Ja, ik vind dat ze met dat aanhoudende 
afzeiken van hem vooral zichzelf onderuit 
halen. Het is kwetsend en ordinair om in 
een programma te gaan speculeren over hoe 
Van Gaal het met zijn vrouw doet wanneer 
hij thuiskomt. Dat doe je niet wanneer je 
pretendeert een journalistiek programma te 
zijn.’

 › Maar de mededeling dat Wesley Sneijder 
achter het stuur van zijn Hummer staat in 
plaats van zit, dat kan toch wel.
‘Zeker, dat vond ik geweldig. Leuk, maar dat 
is ook geen karaktermoord. Gijp kan bui-
tengewoon goed vertellen. Een heel aardige 
vent ook.’

 › Waarom gaan mensen naar het stadion? 
‘Omdat ze van het spel en de club houden, 
omdat ze ergens bij willen horen en zich 
ergens tegen afzetten. En om hun maat-
schappelijke ongenoegen de vrije loop te 
laten, dat zie je soms heel erg. Als ik zie dat 
de helft van de Kuip springt en zingt ‘En 
wie niet springt is een Jood’, vind ik het niet 
leuk meer. Ik kan er niet tegen: afschuwelijk. 
Waar is de humor? Het fundamentalisme, 
de radicale taal naar de tegenstander is de 
laatste jaren veel erger geworden.’

 › Vind je? Ik herinner me de grote rellen en 
toestanden bij Den Haag, Utrecht, Ajax en 
Feyenoord bijvoorbeeld.
‘De maatregelen die zijn genomen hebben 
gelukkig effect, maar ik vrees dat de inborst 
van veel supporters niet is veranderd; nee, 
verder geradicaliseerd is. Die openlijke dis-
criminatie. Maar ook die poortjes, die pasjes, 
die hekken, dat fouilleren. Ik vind het ziek.’

 › Daar is iedereen nu toch wel aan gewend. 
Bij U2 gelden dezelfde regels.
‘Misschien romantiseer ik nu een beetje, 
maar als je naar die kleine clubs gaat in de 

derde divisie van Engeland, dan gaat het 
daar heel anders aan toe. Zo was het dertig 
jaar geleden hier ook. Het is allemaal hard-
vochtiger geworden.’

 › Des te opmerkelijker dat de stadions vol-
ler en voller zijn.
‘Ik weet niet of dat iets te maken heeft met 
de ontkerkelijking of de ontzuiling, maar 
ik zie bij veel mensen dat ze hun clubliefde 
belijden als een soort geloof. Hoeveel sup-
porters van de harde kern van Ajax of Feyen-
oord hebben géén tatoeage? Als clubliefde 
zin geeft aan het leven, vind ik het prima, 
maar het moeten geen Hoekse en Kabel-
jauwse Twisten worden.’

 › Waarom is voetbal zo’n conservatieve 
sport als we naar de evolutie van de 
spelregels kijken? Vergelijk dat eens met 
hockey.
‘Ja, ze zouden ook veel kunnen leren van 
rugby. Ik denk dat dat komt doordat het 
voetbal gedomineerd wordt door oude, 
conservatieve mannen. En het is een heel 
grote sport natuurlijk, wereldwijd, ook in 
veel arme landen. Dan kunnen wij mis-
schien die doellijntechnologie betalen, in de 
binnenlanden van Afrika ligt dat wat anders 
natuurlijk.
In veel sporten zou het niet geaccepteerd 
worden wanneer een speler geweigerd zou 
worden omdat hij een Israëlisch paspoort 
heeft. De mensen die vertoeven in de hoge 
kringen van het voetbal zijn meestal niet zo 
maatschappelijk geëngageerd.’

 › Welke spelregel zou je in het voetbal wil-
len afschaffen?
‘Buitenspel moet blijven. Testen hebben 
laten zien dat het spel anders veel statischer 
wordt. Iedereen neemt een positie in en 
blijft daar hangen. Het komt de aantrek-
kelijkheid en snelheid van het spel niet 
ten goede. Bovendien, je neemt het span-
ningselement van wel of niet buitenspel 
weg. Graag zou ik ook elke wedstrijd laten 
eindigen in een overwinning/nederlaag, 
geen gelijkspel meer. Voer maar een shoot 
out in. Laten we van het ingooien – net als 
bij hockey – een vrije trap maken.’ 
Nu streng en resoluut: ‘Bij vreselijke overtre-
dingen – wel of niet gezien door de scheids-
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Wenger, toen al coach van Arsenal: 
‘Zo willen wij niet winnen.’ Er kwam 
een replay. Groots!

rechter – zou ik veel hardere straffen willen 
zien. Neem nou zo’n Luis Suárez die Otman 
Bakkal in zijn sleutelbeen bijt, hoe respect-
loos kun je zijn? Eén jaar schorsing?! Denk 
maar even goed na over wat je gedaan hebt. 
Wie de sport vervuilt met dierlijk gedrag, 
wordt hard aangepakt.’

 › Hij maakt wel leuke commercials.
Lachend. ‘Jazeker.’

 › Welke regel zou je willen toevoegen?
‘Een hoffelijkheidsregel, zoals bij rugby. De 
spelers van de verliezende partij vormen een 
erehaag bij de ingang van de kleedkamer 
of de ingang van de catacomben voor de 
spelers van de winnende partij.’

 › We moeten het even over Qatar hebben.
‘Het is raar dat Sepp Blatter in de herfst 
van zijn carrière voor het eerst twee WK-
toernooien tegelijkertijd toewijst, in 2018 
in Rusland en in 2022(!) in Qatar. Ik kan het 
niet bewijzen, maar dat voedt het vermoe-
den dat er corruptie in het spel is geweest. 
Waar slaat dat op? Er zijn zoveel andere, 
echte voetballanden die je er een geweldig 
plezier mee zou kunnen doen.’

 › De psychologie in de sport. Bestaat Kuip-
vrees?
‘Ja, nou en of.’
Lachend: ‘Bedoel je voor voetballers of 
voor journalisten, want voor wat betreft die 
laatste categorie ben ik honderd procent 
overtuigd.
Ik weet dat spelers geïmponeerd raken door 
de pracht van dat stadion, door het licht, 
door de akoestiek, en door het geluid. Mij is 
verteld dat wanneer je voor de wedstrijd in 
de catacomben staat en je hoort dat geluid 
van de Feyenoord-aanhang, dan werkt dat 
intimiderend. De twaalfde man. Je kunt be-
ter tegen Ajax in de Arena spelen dan tegen 
Feyenoord in de Kuip.’

 › Vind je dat er meer ruimte moet komen 
voor de psychologie in de voetballerij?
‘Ik vind dat er juist mínder gepsychologi-
seerd moet worden in de sport. Het ontaardt 
veel te vaak in oeverloos gezwets. Ik ben van 
geen woorden maar daden. Er kan natuurlijk 
van alles aan de hand zijn met een speler, 

maar niet elk probleem moet vanuit de 
psychologie benaderd worden. Daar ben ik 
tegen. Het gebeurt te veel en het is verspilde 
energie.’

 › Waarom hebben bijvoorbeeld veel ten-
nissers dan zo’n moeite met dat laatste 
winnende punt, en waarom missen 
voetballers strafschoppen? Vanwaar die 
kantelpunten in een wedstrijd waarbij een 
3-0 voorsprong wordt omgebogen in een 
3-4 uitslag?
‘Het heeft te maken met vertrouwen, in 
jezelf en in elkaar. Vertrouw op datgene wat 
je met elkaar hebt afgesproken. Het gaat er 
niet om of je een wedstrijd hebt verloren, 
dat kan altijd, maar om hóe je een wedstrijd 
gespeeld hebt. Voetbal is geen wetenschap 
en we moeten het niet ingewikkelder maken 
dan het is.’

 › Er is weer verloren, de trainer wordt voor 
de camera gehaald om uitleg te geven. Ik 
denk dat hij bij alles wat hij zegt, denkt 
aan de reactie van zijn spelers daarop de 
volgende ochtend.
‘Van Gaal is bij uitstek zo iemand: hij steunt 
naar buiten toe altijd zijn team en zijn 
spelers. Hij zal nooit een speler afvallen. Hij 
zoekt de vijand buiten zijn team. En, je raadt 
het al, dat is de pers. En dan hoor je teksten 
als ‘dat zijn suggestieve vragen’ en ‘dat zijn 
klote-stukken’. Hij zoekt de confrontatie 
met de pers om de aandacht van zijn spelers 
weg te houden.’

 › Wat maakt een sporter succesvol? 
‘Genen, aanleg, training, toewijding en intel-
ligentie. Met dat laatste bedoel ik vooral: 
je moet weten wanneer je iets wel of niet 
moet doen. ‘Choose your battles’, zeggen de 
Engelsen.’

 › Andere Tijden Sport heeft een uitzen-
ding gemaakt over Gerald Vanenburg. Een 
geniale voetballer. Toch zegt hij nu dat 
hij maar dertig procent van zijn kunnen 
heeft kunnen laten zien. Wat is daar fout 
gegaan?
‘De man heeft een sterk ontwikkeld recht-
vaardigheidsgevoel. Laat je dat te zeer toe, 
dan loop je de kans tegen machinaties aan 

te lopen. Dat heeft hij bij Ajax ondervonden, 
waardoor hij later naar PSV is gegaan. Ger-
ald, een technisch zeer begaafde speler maar 
piepjong, ging in tegen gevestigde namen en 
reputaties. Dat heeft ’m de das omgedaan. 
Johan Cruijff heeft daar later ook zijn spijt 
over betuigd.
Mohammed Ali, voor mij de grootste 
sportman aller tijden, die begreep hoe het 
wereldje in elkaar zit. Hij was atletisch, een 
goed sportman, maar ook intelligent, en 
communicatief sterk.’

 › Vond je zijn grootspraak niet tenenkrom-
mend?
‘Ach, dat was voor de bühne. In de kleedka-
mer waren de meesten vrienden. Maar wat 
die Ali betekend heeft voor de zwarten in 
Amerika, zijn verzet tegen de Vietnam-oor-
log, het plezier dat hij zovelen heeft bezorgd; 
ik vond hem erg tot de verbeelding spreken. 
Een grote bek, een provo.’

 › Mart Smeets zei bij De Wereld Draait 
Door: ‘Niets in de sport is wat het lijkt. We 
zullen nooit meer zoals vroeger naar sport 
kijken, vanwege matchfixing, doping, 
bedrog, en corruptie.’
‘Ik vind dat nogal absoluut. Natuurlijk, ik 
wil graag geïnformeerd zijn, maar ik wil me 
ook laten ontroeren door mooie sport. Wat 
is ‘de waarheid’, wat is vals spel? Ik ben niet 
zo stellig.
Sport is mensen samenbrengen, elkaar 
uitdagen, het beste bij elkaar naar boven 
brengen. Dat fascineert me. En natuurlijk, 
door de commerciële belangen en de machi-
naties die daar het gevolg van zijn wordt de 
sport ontsierd, maar dat is niet wat sport in 
essentie voor mij betekent.’

 › Bij de Avondetappe van dezelfde Mart 
Smeets werd de meermalen in Ierland en 
het Verenigd Koninkrijk tot Sportschrijver 
van het jaar uitgeroepen David Walsh van 
The Sunday Times, de man die als eerste 
publiceerde over het dopinggebruik van 
Lance Armstrong, afgelopen zomer nog bij 
de enkels afgezaagd.
‘Daar is – ook intern – het nodige over te 
doen geweest.’

 › Maar is het niet ook de taak van Studio 
Sport om de onverkwikkelijke kanten van 
de sport te laten zien? Onderzoek doen 
dus?
‘Dat is lange tijd onderontwikkeld geweest. 
Maar, gelukkig, sinds een half jaar hebben 
we mensen in dienst die daar veel tijd in 
steken en bereid zijn diep te gaan. Maar let 
wel, wij hebben meerdere uitzendingen per 
dag waarin wij vooral registreren. Dat is iets 
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Tom Egbers (Almelo, 1957) deed de School voor 
Journalistiek in Utrecht. Zijn eerste schreden op 
het presentatorenpad verliepen niet vlekkeloos. 
Maar dat veranderde snel. Nu is hij de anchor van 
de belangrijkste uitzendingen van Studio Sport, die 
van zondagavond en van de Champions League. 
Daarnaast is hij de presentator van Andere Tijden 
Sport, waarin sportgebeurtenissen uit het verleden 
worden uitgelicht en in historisch perspectief 
geplaatst.

Egbers heeft verschillende boeken op zijn naam 
staan. Een daarvan, De Zwarte Meteoor, gaat over 
de Zuid-Afrikaanse voetballer Steve Mokone die in 
1957 in Almelo bij Heracles kwam voetballen. Het 
boek is verfilmd. 

Naast zijn werkzaamheden voor de NOS is Egbers 
ook actief als dagvoorzitter en discussieleider.
Tom Egbers is getrouwd en heeft samen met zijn 
vrouw twee kinderen.

anders dan wanneer je bij een opinieweek-
blad de tijd kunt nemen om eens een zaak 
helemaal uit te zoeken en eens in de week 
een stuk moet inleveren.’

 › Wat is het maatschappelijk belang van 
sport?
‘Dat belang is de laatste jaren enorm toe-
genomen. Mensen voelen zich – meer dan 
vroeger – verbonden met een sporter, met 
een club. De mensen willen ergens bij horen, 
de kerk vervult die rol steeds minder. De 
bindende rol van een sportclub moet je niet 
onderschatten. Denk eens aan die honderd-
duizenden die zich op wat voor manier dan 
ook actief inzetten voor een club. 
Dan is er nog de identificatie van jongeren 
met sporters: heel belangrijk. Kijk nou toch: 
hoeveel jongens in Rotterdam lopen nu met 
het kapsel van Pellè? Ik heb niet de indruk 
dat sporters zich daar altijd bewust van zijn.’

 › Bij Bureau Sport werd onlangs de interes-
sante vraag opgeworpen: ‘Wat is sportief 
gedrag?’  
2009: Thierry Henry maakt twee maal 
hands waardoor een medespeler van 
Frankrijk de beslissende goal kan maken 
in de beslissende kwalificatiewedstrijd. 
Frankrijk gaat naar het WK in Zuid-Afrika, 
Ierland blijft thuis.
‘Wat is eerlijk en wat niet? Ach, er gebeurt 
van alles op het veld: soit. Maar soms, soms 
komt de vraag op: is dit eerlijk, is dit nog 
sportief? Henry had zich onsterfelijk kun-
nen maken wanneer hij tegen de scheids-
rechter had gezegd wat er gebeurd was. Dat 
zou groots geweest zijn, juist omdat zoveel 
op het spel stond, voor Frankrijk, maar óók 
voor Ierland.’

 › Zou Frankrijk dat begrepen en geaccep-
teerd hebben?
‘Uiteindelijk wel. 
Londen, achttien jaar geleden: de FA-Cup, 
halve finale Arsenal tegen Sheffield. Arsenal 
maakt acht minuten voor tijd 2-1, met dank 
aan de spelers van Sheffield die blijven staan 
omdat ze een fluitsignaal hebben gehoord, 
naar later bleek vanuit het publiek. Arsenal 
gaat verder in het toernooi. Na de wedstrijd 
zegt Wenger, toen al coach van Arsenal: ‘Zo 
willen wij niet winnen.’ Er kwam een replay. 
Groots!
Ik weet wel, ik heb nu makkelijk praten, en 
ook ik wil graag winnen, maar ik denk dat 
Henry de grootste speler van zijn decen-
nium zou zijn geworden wanneer hij zijn 
mond open zou hebben gedaan. Hij had 
zich onsterfelijk kunnen maken door een 
voorbeeld te zijn.’

 › Wat zijn voor jou de drie meest inspire-
rende sportmomenten?
‘De Elfstedentocht van 1985, de start. 
Tweeëntwintig jaar geen tocht der tochten, 
en dan verdwijnen de schaatsers voor het 
eerst weer in de donkerte. Een historisch 
moment, mijn sporthart sloeg over. Het was 
voor mij zo iets als de landing op de maan.
Het EK in 1996, Engeland–Nederland op 
Wembley. Eerst het Wilhelmus en dan uit 
honderdduizend kelen het Engelse volks-
lied: God save the Queen. Je moet weten: ik 
ben half Engels. Kippenvel over mijn hele 
lijf… We verloren overigens met 4-1.
Mohammed Ali tegen George Foreman in 
Kinshasa, 1974: The Rumble in the Jungle. 
Iedereen ging ervan uit dat Ali verpletterd 
zou worden, en ik was fan van hem. Hoe Ali 
met de mensen daar omging. Geweldig! En 
dan die wedstrijd waarin Ali domineerde en 

won. De mooiste sportdocumentaire ooit: 
When we were King. Te vinden op YouTube.’

 › Komen we door de groepsfase?
‘Ja.’

 › Welke drie landen komen het meest in 
aanmerking voor de titel?
‘Brazilië, Duitsland, Spanje.’

 › 13 Juni, Spanje–Nederland, 21.00 uur, 
Salvador.
‘Ik ben erbij. Het nationale team van Spanje 
lijkt een beetje over zijn hoogtepunt heen. 
Van Gaal moet in staat zijn om iets te beden-
ken. Ik zeg 1-2.’ •

tekst Jan Marijnissen
foto Erik Hijweege
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  > Geheime ‘diensten’

Weet minister Plasterk van Binnenlandse 
Zaken niet wat zijn eigen geheime diensten 
doen? Dat vraagt SP-Tweede Kamerlid 
Ronald van Raak (foto), nu blijkt dat 
Nederlandse geheime diensten miljoenen 
telefoongesprekken hebben afgeluisterd. 
Plasterk had eerder gezegd dat de 
gesprekken waren onderschept door de 
Amerikaanse veiligheidsdiensten. Nu blijkt 
dat dit onjuist was en dat Nederland de 
gesprekken zelf aan de VS had geleverd. 
Jokken of niet weten waar hij het over 
heeft? Van Raak: ‘De Tweede Kamer moet 
zich dan ook maar eens goed afvragen  
of Plasterk wel de juiste man op de juiste 
plek is.’

Half januari kwamen moderne Europese 
linkse partijen, op uitnodiging van de SP, 
samen in Amersfoort om van elkaar te 
leren. Er werd overlegd over de aanko-
mende Europese verkiezingen en de 
gezamenlijke strijd tegen de bezuini-
gingsdrift. Modern links staat er goed 
voor.

De linkse partijen van Cyprus, IJsland en 
Noorwegen hebben na een regeerperiode 
de verkiezingen verloren. Los van de 
verschillen tussen de landen, viel het op 
dat in alledrie de landen de gebrekkige 
communicatie met de eigen leden en de 
kiezers er voor had gezorgd dat de band 
met de achterban was verzwakt. Extra 
teleurstellend was de uitslag in IJsland, 
waar de socialistische minister van 
Financiën Steingrímur het land uit een 
extreme crisis wist te redden, met behoud 
van de verzorgingsstaat en sneller dan 
iedereen dacht, om vervolgens in de 
verkiezingen verslagen te worden door de 
partijen die de problemen destijds hadden 
veroorzaakt. 

  > modern Links in europa: zeLfde strijd, 
andere omstandiGheden

Positieve trend
Het kan op en neer gaan met verkiezingen, 
zelfs als je goed werk levert. Maar SP-
senator Kox merkte op dat onder die 
fluctuaties een zeer positieve trend zit: 
twintig jaar geleden stonden de modern 
linkse partijen er lang niet zo goed voor als 
nu. In Griekenland staat SYRIZA, het nog 
verse samenwerkingsverband van allerlei 
linkse organisaties en partijen, op het punt 
om de grootste partij te worden. In Finland 
zit links nu in de regering, terwijl in Dene-
marken de linkse SF niet lang na de 
bijeenkomst in Amersfoort uit de regering 
stapte, omdat zij niet konden leven met het 
besluit om het grote Deense energiebedrijf 
DONG Energy te verkopen aan investe-
ringsbank Goldman Sachs. 
Met vertegenwoordigers van SP-achtige 
partijen uit Duitsland, Griekenland, Cyprus, 
Ierland, IJsland, Faeröer Eilanden, Noor-
wegen, Zweden, Finland en Denemarken, 
en met de zeer verschillende perspectie-
ven – in de regering, net eruit, in de 
eurozone of niet – was het een voor 
iedereen leerzame bijeenkomst.
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  > ‘kabinet houdt hoGere inkomens uit de wind’

SP-senator Geert Reuten stelt in het 
Financieele Dagblad dat de laagste 
inkomens weliswaar procentueel 
gespaard worden, maar dat dat niet ten 
koste gaat van de hoogste inkomens. 
Huishoudens met een middeninkomen 
betalen de rekening voor het oplossen 
van de crisisproblemen.

Reuten: ‘De VVD stapte ruim een jaar 
geleden de kabinetscoalitie in, met als doel 
via bezuinigingen de omvang van de 
overheid structureel terug te dringen. Dat 
stond haaks op verkiezingsuitspraken van 
coalitiepartner PvdA. Maar de sociaalde-
mocraten waren bereid deze prijs te 
betalen in ruil voor geringere inkomensver-
schillen.’
Reuten vraagt zich af of de PvdA dat heeft 

waargemaakt. Hij bekijkt wat de gevolgen 
zijn van de begroting in 2014 voor de 
inkomens van vier groepen inkomens, van 
laagste tot hoogste: ‘De gemiddelde 
toename van het nominaal besteedbaar 
inkomen tot 2017 voor deze vier groepen 
van ieder 1,9 miljoen huishoudens blijkt 
geraamd op achtereenvolgens 8,0, 5,9, 6,4 
en 7,9 procent. Absoluut is de nominale 
toename achtereenvolgens gemiddeld 
1000, 1200, 1900 en 4400 euro. Het 
verschil tussen de lage inkomens en de 
middengroepen wordt dus kleiner. Maar 
dat tussen de middengroepen en de hoge 
inkomens neemt juist toe.

   Lees het hele artikel hier: sp.nl/9zjaw8

‘In de kabinetsvisie op de bankensector 
wordt met geen woord gesproken over de 
bankenlobby. Een gemiste kans’, aldus 
SP-Tweede Kamerlid Arnold Merkies. 
Volgens hem heeft het kabinet te weinig 
oog voor de invloed van lobbyisten. Zo 
werd onlangs nog het voorstel voor het 
verplicht scheiden van risicovolle activitei-
ten vergaand afgezwakt, door flinke druk 
van de bankenlobby. De SP wil dan ook 
strengere regels voor lobbyisten. Merkies 
komt meteen met vier concrete voorstellen.
1. Laat bij een wetsvoorstel zien welke 

lobbyisten betrokken waren en wat hun 
invloed is geweest. 

2. Verplicht toezichthouders om bijeen-
komsten met de bankenlobby openbaar 
te maken: daarbij moet transparant 
worden wie er aanwezig waren en wat 
het onderwerp van gesprek was.

3. Scherp de internationale lobbyrichtlijnen 
aan; Nederlandse banken houden zich er 
niet aan, dus moeten er controleurs 
komen.

4. Sta niet toe dat politici te snel na hun 
politieke carrière komen te werken bij 
een sector waar ze als politicus besluiten 
over namen. 

  > sp: concrete voorsteLLen 
teGen bankenLobby

foto Karen Veldkamp

nieuws



In deze Tribune vindt u een poster met de 
tekst SP 100% sociaal. Het is een goede 
traditie dat onze leden en sympathisanten 
met de verkiezingsposter laten zien waar 
ze op gaan stemmen op 19 maart. Doet u 
ook weer mee? Hang ’m op een goed 
zichtbare plaats – en maak er een foto van. 
De bijzonderste foto’s plaatsen we in de 
volgende Tribune, die vlak voor de 
gemeenteraadsverkiezingen verschijnt. En 
de mooiste, grappigste of indrukwekkend-
ste foto belonen we met een leuke prijs – in 
het teken van de campagne natuurlijk. 
Stuur uw foto naar tribune@sp.nl vóór 24 
februari.

  > je raam ook 100% 
sociaaL

A2-Poster-100procent.indd   1 17-12-13   14:14

Tijdens de campagne voor de gemeente-
raadsverkiezingen zet de SP graag haar 
standpunten en politici in de etalage. De 
SP-afdeling in Castricum doet dat bijna 
letterlijk: een winkelier heeft de etalageruit 
van een leegstaand winkelpand beschik-
baar gesteld aan de lokale SP. De midden-
standers zien in de SP een medestander in 
onderwerpen die voor hen belangrijk zijn, 
zoals huurbescherming voor winkeliers en 
een betaalbaar arbeidsongeschiktheids-
pakket.

ook voor de rijken
De SP in Castricum heeft de etalage 
aangekleed met onder andere tekeningen 
van kunstenaar Joop Bakker, SP-reclame 
en een heuse design-jurk met tomaten 
erop. Een verwijzing naar de rijke inwoners 

  > sp in de etaLaGe
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  > ‘jonGeren centraaL, 
niet financiën’

Eind januari steunde SP-leider Emile 
Roemer de actie van stichting ‘Het 
vergeten kind’, waarmee aandacht werd 
gevraagd voor 32.000 kinderen die in 
opvangcentra leven. Veel van deze 
kinderen zijn in het verleden verwaarloosd, 
mishandeld en misbruikt. 
De aanwezigen uitten ook hun zorgen over 
de overheveling van de jeugdzorg naar de 
gemeenten. Roemer: ‘De verantwoordelijk-
heid voor jeugdzorg wordt niet alleen 
verplaatst, er is straks ook veel minder 
budget om zorg te bieden aan zeer 
kwetsbaren jongeren. Het wordt tijd dat in 
plaats van het financiële belang het belang 
van de jongeren centraal komt te staan.’
Door de bezuinigingen staan veel banen in 
de jeugdzorg op het spel. SP-Kamerlid 
Nine Kooiman is daarom een onderzoek 
gestart naar mogelijke ontslagen. Jeugd-
hulpverleners kunnen een enquête 
invullen.

   De enquête staat op sp.nl/9zja3t

  > 100% humoristischer

SP-Tweede Kamerlid Renske Leijten is met 
zwangerschapsverlof. In haar laatste week 
voor het verlof werd haar tijdens een debat 
door staatssecretaris Martin van Rijn een 
cadeautje en een grapje toegevoegd; een 
rompertje met daarop de tekst: ‘Als ik later 
groot ben, stem ik PvdA.’ Leijten liet zich 

van Castricum die steeds meer de SP 
ontdekken, volgens Petra Gazendam van 
de SP Castricum omdat het voor hen fijner 
is ‘te weten dat zij bijdragen aan een 
menselijke maatschappij waar gezorgd 
wordt voor kwetsbare ouderen, zieken en 
gehandicapten’.

niet onbetuigd en antwoordde ad rem: 
‘’s Nachts probeer ik weleens te slapen, en 
dan houdt die kleine me uit mijn slaap.  
En weet u wat ik dan zeg tegen mijn man? 
Hij zal wel lid zijn van de PvdA, want hij 
draait zo veel!’
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WAARSCHUWING!

EEN BLOEMLEZING:

Deze bon wordt u aangeboden door

De PvdA was toch wel, toch niet, toch wel, toch niet, toch wel voor het aanschaffen 
van de peperdure JSF straaljager.

De torenhoge salarissen en bonussen in de bankensector zijn nog steeds niet aange-
pakt door dit kabinet van PvdA en VVD.

De door Samsom beloofde eerlijkere verdeling van de welvaart is er nog steeds niet 
van gekomen.

De werkloosheid stijgt dankzij de Partij van de Arbeid tot recordhoogtes doordat de 
economie kapot wordt bezuinigd.

Mensen die PvdA hebben gestemd kregen er VVD beleid voor terug.

Mocht u een PvdA-er tegenkomen, vraag hem hier eens 
naar. En vergeet uw roos niet schuin af te snijden en in lauw 
water te zetten. Hopelijk blijft hij dan goed tot na 19 maart.

Deze zaterdag gaat PvdA-leider Diederik Samsom hier in de Meijhorst langs de deuren. Hij komt 
helemaal vanuit Den Haag om te vertellen waarom u in Nijmegen PvdA zou moeten stemmen bij 
de gemeenteraadsverkiezingen op 19 maart. Dat is heel sympathiek van hem. En als u geluk heeft 
dan krijgt u misschien ook wel zo’n mooie rode roos van hem. Maar pas op, de rozen van Samsom 
zijn net als verkiezingsbeloftes, ze hebben de neiging om nogal snel te knakken...

  > pas op, babbeLtruc!

Het is een bekend beeld uit campagnetijd: PvdA’ers die rozen uitdelen en net doen  
of ze links zijn. De jongeren van ROOD Nijmegen vonden een waarschuwing op zijn 
plaats, toen de PvdA aankondigde dat PvdA-leider Samsom in de Nijmeegse wijk 
Meijhorst rozen zou gaan uitdelen. Zij folderden in de wijk met een speciaal waarschu-
wingsfoldertje (foto).

nieuws
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‘100% sociaaL:  
 200% betrokken’
Wat betekent 100% sociaal in de praktijk? Paul Derkzen heeft het ondervonden. Na 
drieënhalf jaar een gevangene te zijn geweest in zijn eigen huis, raakte hij dankzij de 
volhardendheid van de SP bevrijd. 

‘ik beN eeN rolstoelgebonden ‘zorggebruiker’ 
die – mede met behulp van de SP – ‘ont-
snapt’ is uit zijn woning boven een C1000 
supermarkt. Ik heb daar drieënhalf jaar 
opgesloten gezeten.’

Zo begon de brief die Paul Derkzen uit 
Alphen aan den Rijn afgelopen december 

aan Emile Roemer stuurde. Aanleiding 
was Roemers nieuwsbrief, die als kop had: 
‘Wat maakt de SP anders dan alle andere 
partijen?’ Derkzen wist wel een antwoord op 
die vraag.

Paul Derkzen heeft een progressieve zenuw-
ziekte en zat van februari 2007 tot oktober 

2010 letterlijk opgesloten in zijn woning 
van 14 vierkante meter. De ziekte sloopte 
hem, de drie trappen kon hij niet meer op of 
af, hij kreeg steeds meer morfine tegen de 
pijn. Diverse malen had hij gevraagd om een 
aangepaste woning met medische urgentie, 
maar telkens ving hij bot. Ten einde raad 
stuurde hij een mail aan voormalig PvdA-
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‘100% sociaaL:  
 200% betrokken’

minister Jan Pronk, waarin hij hem zijn 
situatie uit de doeken deed. Pronk schakelde 
de PvdA-fractie in. Dat was echter niet het 
begin van de oplossing, maar van nog veel 
meer ellende. De wethouder belde, maar die 
bleek vooral geïnteresseerd in het antwoord 
op de vraag waarom Derkzen Den Haag en 
niet de gemeente op de hoogte had gesteld.

Derkzen in zijn brief aan Roemer:
‘Geduldig legde ik hem uit dat ik dat juist 
al jaren deed. Maar steeds weer werd ik 
ontmoedigd door de gemeente om voor-
zieningen aan te vragen: het was niet 
mogelijk, te duur, de woning was te oud en 
de GGD had mijn medische urgentie afgewe-
zen op verkeerde gronden. Ik had bezwaar 
kunnen indienen, maar ook daarin werd ik 
ontmoedigd. Pas toen een ambtenaar van 
de gemeente belde in maart 2009, werd ik 
bang. Er was net een uitslaande brand ge-
weest in een soortgelijke woning nabij onze 
woning en toen ze die maandag belde zei ze 
letterlijk: “Meneer Derkzen, als er brand bij 
u of uw buren uitbreekt, zit u als een rat in 
de val!” Ik moest dat wel toegeven, alhoewel 
ik wel zei dat ik, als de nood zo hoog was, 
me liever van de trap liet vallen bij brand 
dan dat ik levend zou verbranden. “Maar dat 
overleeft u wellicht ook niet?”, zei ze nog. 
Ik zei ondertussen bibberend dat ik in zo’n 
geval geen keuze zou hebben.’

broek omlaag
Intussen was het juni 2009 en Derkzens 
echtgenoot kon de situatie niet meer aan, 
zij verliet hem. Toen gooide hij het over een 
 andere boeg. Hij legde contact met Agnes 

Kant, destijds voorzitter van de SP-Tweede 
Kamerfractie, die vervolgens de lokale 
afdeling inschakelde. De Alphense SP-Hulp-
dienst vroeg toen opnieuw een urgentie-
verklaring voor hem aan. Daarom moest de 
mobiliteit van Derkzen opnieuw bekeken 
worden. Echter; de GGD zag geen urgentie 
voor een aangepaste woning en dus moest 
een andere instantie eraan te pas komen om 
wederom te toetsen. En die oordeelde weer 
dat het te laat was en dat alleen een verzor-
gingshuis soelaas kon bieden. 
Paul Derkzen vertelt: ‘Die GGD zat steeds op 
de lijn dat mijn ziekte psychisch van aard 
was en dat medische urgentie voor verhui-
zing naar een geschikte woning dus niet aan 
de orde zou zijn. Als ik naar het ziekenhuis 
moest, werd ik met een hoogwerker uit 
mijn woning getakeld om in de ambulance 
te kunnen komen. Stel je voor: ik heb nota 
bene hoogtevrees.’ 
Nog erger was het, toen Derkzen een aan-
vraag voor een douchestoel had gedaan. 
‘Daarvoor kwam er een GGD-arts langs. Op 
een gegeven moment verzocht ze me om 
even tegen een muur aan te gaan staan. Dat 
deed ik maar, hoewel het erg veel pijn deed. 
Toen rukte ze ineens mijn broek omlaag, 
inclusief mijn incontinentiemateriaal. Ze 
wilde zien of ik doorligplekken had. Moet je 
nagaan, mijn moeder was ook in huis. Toen 
zei die arts: “Och kom nou, uw moeder heeft 
u toch weleens naakt gezien?”’ 

‘om je kapot te schamen’
Behalve Agnes Kant was ook SP-Kamerlid 
Renske Leijten betrokken. Zij mailde met 
Derkzen en overlegde met de SP-Hulpdienst 

en de SP-raadsfractie in Alphen. De fractie 
kaartte het lot van Derkzen aan. ‘Deze man 
zit door naar elkaar wijzende instanties al 
meer dan drie jaar opgesloten in zijn wo-
ning. Dit is om je kapot te schamen. 
Gemeente, neem je regie!’, foeterde toenma-
lig SP-raadslid Jo Schriek. Ook de media – 
waaronder Hart van Nederland – doken op 
de zaak. Pas toen kwam er eindelijk schot in 
de zaak. 

In oktober 2010 was het dan zover: Paul 
Derkzen kon eindelijk verhuizen naar een 
fijne aangepaste woning in de buurt. ‘Met 
tuintje’, zegt hij tevreden. En het belang-
rijkste: ‘Ik kan weer naar buiten.’ Derkzen 
is intussen SP-lid geworden en nu zelfs 
actief bij demonstraties en acties – zoals die 
begin deze maand tegen de sluiting van de 
Alphense nachtapotheek. En zijn ziekte? 
Ja, die gaat gewoon verder. ‘Maar ik kan het 
aan, omdat ik zo’n fantastisch netwerk van 
sociale mensen om me heen heb.’ 

Derkzen kan zich wel vinden in de slogan  
SP 100% sociaal. Uit zijn brief aan Emile 
Roemer: ‘Als u vraagt wat de SP anders 
maakt dan alle andere partijen, dan
denk ik dat u zich kunt voorstellen dat ik 
antwoord: 200% betrokkenheid
bij anderen. 200% sociale mensen die 
geven om anderen. 200% arm in arm
tegen armoede. 200% solidair zijn, 
empathie hebben voor anderen in hun
situatie.’

Paul Derkzen heeft zijn nieuwe woning 
trouwens een naam gegeven: Kantje  
boord. •

tekst Rob Janssen
foto Leidsch Dagblad / Haniff Harharah

 ‘Deze man zit door naar elkaar wijzende 
instanties al meer dan drie jaar opgesloten in 
zijn woning. Dit is om je kapot te schamen’

Paul Derkzen is op de foto te zien tijdens een nachtwake-actie in Alphen aan 
den Rijn, gefotografeerd door journalist Haniff Harharah. De SP- 
afdeling Alphen aan den Rijn voert al lang actie samen met bewoners, geor-
ganiseerd in het comité Stichting Basisziekenhuis Moet, voor goede zorg-
voorzieningen in de gemeente. En nu is aangekondigd dat de nachtapotheek 
gaat verdwijnen; mensen die ’s nachts medicijnen nodig hebben, moeten 
naar Leiden toe. SP-Tweede Kamerlid Henk van Gerven doet mee aan de 
nachtwake bij de nachtpost van het Rijnland Ziekenhuis in Alphen. Hij vindt het 

ongelooflijk dat er op deze manier bezuinigd wordt: ‘Het is toch van de gekke 
dat er ’s nachts bij spoed geen medicijnen meer te krijgen zijn? Bizar, dit lijkt 
wel de Derde Wereld.’ De SP’ers hebben een gigantische paracetamol-tablet 
gemaakt, waarop mensen hun handtekening kunnen zetten. Inmiddels heeft 
ook het college van Alphen aan den Rijn zich, na vragen van de plaatselijke SP, 
uitgesproken tegen de bezuiniging op de nachtelijke openingsuren van de apo-
theek. Nu de zorgverzekeraars nog overtuigen, te beginnen bij Achmea door de 
‘bittere pil’ met handtekeningen te overhandigen.
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alexis tsiPras, partijleider van Syriza, de 
linkse partij die bij de volgende verkiezingen 
weleens de grootste van Griekenland zou 
kunnen worden, is het wel gewend. De enige 
partij die echt wat wil veranderen in Grie-
kenland wordt door de bestaande macht als 
het kwaad afgeschilderd. Waar kennen we 
dat toch van? Maar Tsipras’ bezoek was heel 
onschuldig: hij kwam spreken tijdens het 
Moed-debat over Democratie, Economie en 
Samenleving. Hij pleitte daar voor radicale 
verandering in het Europese crisisbeleid. 
Zoals het nu gaat, betoogde Tsipras, wordt 
het draagvlak voor Europese samenwerking 
ondergraven.

Tsipras: ‘Ik ben kandidaat voor de Europese 
Linkse Partij voor het voorzitterschap van de 
Europese Commissie. Ik heb me kandidaat 
gesteld omdat de democratie in Europa in 
de verdediging zit. Ik wil een einde maken 
aan de bezuinigingen, om de democratie te 
heroveren.’

Volgens Tsipras zijn er twee oorzaken van 
de teloorgang van democratie in Europa: 
‘De eerste is de neoliberale bezuinigings-
drift, die de recessie veroorzaakte en de 
jeugdwerkloosheid in Europa tot een 
recordhoogte van 25 procent bracht. De 
tweede oorzaak is gebrek aan transparan-
tie, legitimiteit en afrekenbaarheid van de 
Europese instituties. Deze staan te ver af 
van Europese burgers, en het wantrouwen 
groeit daardoor – een voedingsbodem voor 
extreemrechts populisme.’ Tsipras is niet 
te spreken over hoe de elite de crisis heeft 
aangepakt: ‘Hun aanpak was niet om die op 
te lossen, maar om Europa’s naoorlogse poli-
tieke economie te veranderen. Daarom doen 

bondskanselier Merkel in Duitsland en de 
neoliberale bureaucratische elite in Brussel 
alsof solidariteit en menselijke waardigheid 
een economische verstoring vormen; en 
stellen ze nationale soevereiniteit voor als 
een ongemak.’

In Griekenland merken ze hoe Europa 
democratie ondergraaft. Tsipras: ‘Bij ons is 
het parlement niet langer een manier om 
de regering te controleren. Het parlement is 
verworden tot een institutioneel aanhang-
sel van de regering; het ondertekent alleen 
besluiten van de trojka (de drie-eenheid van 
IMF, Europese Centrale Bank en Europese 
Commissie, die bepaalt welk beleid een land 
moet voeren, wil het Europese steun krijgen 
–red.).’

De Europese verkiezingen gaan straks over 
de democratische toekomst van Europa, 
benadrukt Tsipras: ‘De linkse partijen willen 
niet dit Europa. Wij spreken vooral ook de 
jonge mannen en vrouwen van Europa aan: 
voor het eerst sinds de Tweede Wereldoor-
log zien jongeren een toekomst waarin ze 
slechter af zijn dan hun ouders. Wij moeten 
handelen, niet vóór hen, maar mét hen!’

‘Bezuinigingen zijn een economische en 
sociale ramp gebleken. Een ramp voor de 
democratie. Bezuinigingen zijn zélf de 
crisis, niet de oplossing ervan. Ik heb er 
vertrouwen in dat links in Europa in mei een 
positieve verrassing zal zijn’, aldus Tsipras. 
In zijn eigen land loopt de spanning op. 
Doordat zijn partij geen enkele kandidaat 
voor het presidentschap wil steunen, moe-
ten er mogelijk al snel nieuwe verkiezingen 
uitgeschreven worden. Als Syriza die wint, 
zou Europa er weleens heel anders uit kun-
nen gaan zien. •

tekst Diederik Olders
foto Karen Veldkamp

alexis tsiPras

‘bezuiniGinGen zijn een ramp 
voor de europese democratie’

Het nieuws dat de Griekse oppositieleider Alexis Tsipras bij de 
SP kwam spreken, bleef niet onopgemerkt in zijn thuisland. 
‘Een pact met de duivel’, wist een regeringswoordvoerder; die 
Tsipras ging met de SP vast dingen afspreken die anti-Grieks 
waren.

‘Solidariteit en menselijke waardigheid 
worden behandeld als een economische 
verstoring’
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oP 19 maart zijn er gemeenteraadsverkiezin-
gen in bijna alle gemeenten van Nederland. 
De SP doet mee in 120 gemeenten, meer dan 
ooit. De campagne wordt overal gevoerd: in 
debatten, op de radio, in kranten, op straat, 
op het internet; door zowel lokale politici 
als Tweede Kamerleden en door actieve 
leden. Maar de campagne wordt ook gevoerd 
door SP-leden en sympathisanten. Rondom 
verkiezingen tonen veel mensen ineens 
veel meer interesse in politiek. En dus wordt 
er op verjaardagen, bij feesten, in cafés en 
sportkantines uitgebreid gediscussieerd 
over politiek. 

teleurgesteld in politici
Bent u er klaar voor? U weet vast wel waar-
om u zelf SP gaat stemmen. In de Tribune 
staan regelmatig acties en successen van lo-
kale SP-afdelingen. Dat SP-politici lokaal in 
de prijzen vallen lijkt al bijna gewoon te wor-
den. Zo won in Hengelo de SP de ‘dubbel’; 
SP-wethouder Mariska ten Heuw werd door 
het publiek verkozen tot beste politicus, en 
SP-fractievoorzitter Floor van Grouw door 
een vakjury. Door te vertellen over de suc-
cessen en plannen van de SP, kunnen veel 
politiek geïnteresseerden overtuigd worden. 
Maar veel mensen hebben het vertrouwen 
in de politiek verloren en gaan helemaal 
niet meer stemmen. Teleurgesteld in politici 

die tijdens verkiezingen van alles beloven, 
maar na de verkiezingen iets heel anders 
gaan doen. Is de SP anders? Ja, zegt de SP. 
Maar dat lijkt te veel op ‘Wij van WC-eend 
adviseren WC-eend.’ Gelukkig wordt deze 
vraag ook door anderen onderzocht.

Heerlen de sociaalste
SP 100% sociaal. Dat is de slogan voor de 
gemeenteraadsverkiezingen. Maken we dat 
ook waar? Of gaan ook wij gewoon draaien, 
als we eenmaal op het pluche zitten? Geluk-
kig is er de Lokale Monitor Werk Inkomen 
en Zorg van de FNV. De vakbond onderzoekt 
eens in de twee jaar aan de hand van een 
tiental punten waar het meest sociale beleid 
wordt gevoerd. De winnaar van de laatste 
Monitor? Heerlen. Heerlen, waar de SP al 
jarenlang de grootste partij is. Heerlen, waar 
de SP al jaren bestuurt. Waar de SP al jaren 
de wethouder Sociale Zaken levert. Het Tijd-
schrift voor Sociale Vraagstukken conclu-
deerde dan ook afgelopen zomer: ‘Arme is 
het beste af in Heerlen.’ Is dat een toevals-
treffer? Niet bepaald. De FNV onderzocht 
ook of de samenstelling van de raad invloed 
heeft op hoe sociaal het gemeentelijk beleid 
is. Voor alle partijen werd gekeken naar 
de vraag: als deze partij meer zetels heeft, 
wordt het beleid dan socialer? U raadt het 
al: alleen de SP kreeg de hoogste score (twee 

plusjes). Conclusie: als de SP sociaal beleid 
belooft, maakt ze dat waar.

SP stemt betrouwbaar
En hoe zit dat dan met andere standpunten 
van de SP? Is de SP alleen betrouwbaar op 
sociale onderwerpen? De beste manier om 
daar lokaal achter te komen, is alle debat-
ten en alle stemmingen in de gemeenteraad 
volgen. Heeft u daar tijd voor? Vast niet. Op 
landelijk niveau is het gelukkig onderzocht. 
De website schaduwkamer.nl hield een 
jaar lang bij of het stemgedrag van partijen 
overeenkomt met de verwachting van hun 
kiezers. Er waren 25.000 kiezers en hen 
werd gevraagd om voor of tegen voorstellen 
te stemmen, nadat zij achtergrondinforma-
tie over het onderwerp hadden gekregen. 
Die uitslag werd vergeleken met het werke-
lijke stemgedrag van de partijen. En ja hoor. 
De partij die het meest stemt zoals de kiezer 
verwacht: de SP, met maar liefst 92 procent 
overeenkomst. Als je dan ziet dat de score 
voor de VVD slechts 56 procent is, weet je: 
de SP is echt anders. •

   De schaduwkamer is helaas gestopt met het 
bijhouden van het stemgedrag van kiezers 
en partijen. De resultaten zijn nog wel op de 
website te vinden:  
panel.noties.nl/schaduwkamer

   Het onderzoek van de FNV vindt u op 
sp.nl/9zjcd2

De SP maakt verkiezingsbeloften waar en doet wat ze zegt. 
Dat hoeft u niet van uw partijblad aan te nemen; dat zeggen 
anderen.

ook na 19 maart
100% sociaaL
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Linksvoor ‘ik kan een echte pLaaGkont zijn’

Milco Brugman (54) uit  
Enschede hoopt bij de ko-
mende raadsverkiezingen een 
zetel in de wacht te slepen. 
Het liefst wil hij zich dan toe-
leggen op onderwerpen als de 
zorg, Wmo en Jeugdzorg. Dat 
komt niet uit de lucht vallen: 
met zijn vrouw Mirjam runt 
hij een gezinshuis. Samen 
zorgen zij voor een kleinkind, 
een pleegkind en vier kinde-
ren die door omstandigheden 
niet thuis wonen.

tekst Daniël de Jongh 
foto Karen Veldkamp

 › Wanneer werd je lid van de SP?
‘In 2008. Ik werd actief toen er in Almelo, 
mijn vorige woonplaats, een prachtige 
authentieke woonwijk met sloop werd 
bedreigd. Mirjam en ik zijn sowieso actief in 
de buurt. We zijn bijvoorbeeld aangesloten 
op het alarm van de buurvrouw en bieden ’s 
winters de ouderen in onze buurt aan om bij 
gladheid boodschappen voor ze te doen.’

 › Hoe ziet een dag in jullie gezinshuis er 
uit?
‘We zijn net een gewoon gezin, maar bij 
ons wonen kinderen en jongeren met een 
zogeheten rugzakje. Overdag gaan ze naar 
school. Ze kunnen niet thuis wonen en heb-
ben meer professionele begeleiding nodig 
dan een pleeggezin kan bieden. Wij bieden 
ze rust en respect, zodat ze kunnen groeien. 
Maar het gaat er weleens heftig aan toe, 
hoor. Humor helpt: ik ben soms een echte 
plaagkont.’

 › Wat betekenen de voorgenomen kabi-
netsbezuinigingen voor jullie?
‘Dat is nog niet helemaal duidelijk. Ik nodig 
mezelf uit bij allerlei bijeenkomsten met 
de gemeente. Daar worden vaak alleen 
managers en raden van bestuur van grote 
organisaties bij betrokken. Ik ga er dan 
nadrukkelijk naartoe om te wijzen op het 
belang van onze cliënten en de mensen die 
met de poten in de modder staan.’

 › Wat is je favoriete plek op de wereld?
‘Die heb ik nog niet gevonden, denk ik. Ik 
wil nog zoveel zien! Ik houd in elk geval van 
zon en niet al te veel toeristisch lawaai.’ •
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 › Wat heb je gelezen?
‘Een pleidooi van Ben Goldacre voor open-
baarmaking van alle medische onderzoeken. 
Vanuit zijn ervaring als psychiater en weten-
schapsjournalist beschrijft hij hoe medi-
cijnonderzoek plaats zou moeten vinden en 
waarom dat tot nu toe niet zo gebeurt. Hij 
doet een beroep op onderzoekers en artsen 
om geen genoegen te nemen met slecht 
onderzoek.’

 › Medicijnen worden niet goed onder-
zocht?
‘Nee, de farmaceutische industrie frustreert 
goed wetenschappelijk onderzoek. Onder-

zoek is vaak niet onafhankelijk, waardoor 
je je als arts of onderzoeker eigenlijk altijd 
af zou moeten vragen of het wel klopt wat 
er allemaal gezegd wordt over een pil. Wat 
mij betreft zou elke voorschrijvend arts en 
onderzoeker of universiteit daarom dit boek 
moeten lezen. Het is weliswaar vanuit de 
Engelse situatie geschreven, maar zij zullen 
er heel veel in herkennen en Goldacre legt 
de vinger terecht op het belangrijke vraag-
stuk van onafhankelijkheid van onderzoek.’

 › Welke oplossing stelt Goldacre voor?
‘Alle onderzoeksuitkomsten zouden altijd 
gepubliceerd moeten worden. Ook als de 
uitkomsten de farmaceutische industrie niet 
goed uitkomen, omdat een pil bijvoorbeeld 
heel veel bijwerkingen blijkt te hebben. Dat 
gebeurt nu niet. Wat niet in Goldacres boek 
staat, maar op de achtergrond volgens mij 
wel een belangrijke rol speelt hierbij, zijn de 
enorme winsten en reclame-uitgaven van 
de farmaceutische industrie. De uitgaven 
voor onderzoek en ontwikkeling bedragen 
wereldwijd zo’n 80 miljard, circa 15 procent 
van de omzet. De uitgaven voor reclame 
worden geschat op het dubbele. Dan kom 
je op het astronomische bedrag van circa 
160 miljard aan marketinguitgaven per jaar 
door de farmaceutische industrie. Wat mij 
betreft is dat totaal uit verhouding en zijn 
daar ook de belachelijk hoge prijzen voor 
veel medicijnen op gebaseerd. We pleiten als 
SP daarom bijvoorbeeld voor aanscherping 
van de geneesmiddelenprijzenwet en het 
centraal inkopen van medicijnen.’

 › Je bent zelf ook arts, toch?
‘Ja, ik was huisarts in Oss voor Ons Medisch 
Centrum, een huisartsenpraktijk die verbon-
den was aan de SP. Medicijnen zijn wat mij 
betreft prima, maar het uitgangspunt is niet  
for every ill a pill  maar nee, tenzij  – omdat 
medicijnen altijd bijwerkingen hebben. 
Eerst goed onderzoek doen en tijd en aan-
dacht aan mensen besteden, daarna komen 
medicijnen pas aan de orde. Soms blijken 
medicijnen dan nuttig en noodzakelijk te 
zijn, soms zijn juist andere oplossingen be-
ter. Op basis van onze ideologie werkten we 
daarom ook in loondienst, voor een modaal 
inkomen, zodat we niet gevoelig waren voor 
financiële prikkels vanuit de farmaceutische 
industrie.’

WIE Henk van Gerven (1955) woordvoerder Zorg, 
Landbouw, Milieu, Ruimtelijke Ordening en Water 
voor de SP in de Tweede Kamer

LEEST Foute farma, Ben Goldacre,  
uitg. De Geus (2013)

henk Leest

‘misdadiG dat GevaarLijke 
medicijnen op de markt bLijven’

 › Wat is je het meest bijgebleven uit het 
boek?
‘Het is me weer eens duidelijk geworden 
dat heel veel medicijnen helemaal niet 
bewezen goed werkzaam zijn. Er is daarom 
goed onderzoek nodig naar wat nu wel en 
niet werkt, aangezien de toezichthoudende 
autoriteiten daar niet goed op controleren. 
Alles wat niet beter werkt dan vergelijkbare 
medicijnen, of waarvan de bijwerkingen 
vaker voorkomen en gevaarlijk zijn, zou van 
de markt gehaald moeten worden. Afge-
lopen jaar heb ik me daarom bijvoorbeeld 
druk gemaakt over de Nuvaring, de Diane-
pil en de derde en vierde generatie anti-
conceptiepillen. Allemaal medicijnen die 
later op de markt zijn gekomen, maar veel 
meer bijwerkingen geven dan de klassieke 
anticonceptiva. Eigenlijk misdadig dat die op 
de markt blijven. Je zou je als arts af moeten 
vragen welk middel je aan je eigen dochter 
zou voorschrijven en nee moeten zeggen 
als een vrouw vanwege reclame of verhalen 
van vriendinnen vraagt naar een bepaald 
medicijn. Waarom zou je een medicijn voor 
willen schrijven dat even effectief is, maar 
wel twee keer zoveel kans op trombose geeft 
met soms fatale afloop?’ •
tekst Jola van DijkBen Goldacre.
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te zot
Het is toch te zot voor woorden, wat er 
nu gaande is? 634.000 mensen jong EN 
oud(er) werkloos aan de kant. Men-
sen zonder werk worden weggezet als 
paria’s die door werkend Nederland in 
leven worden gehouden. Deze stelling 
is op zich al om naar van te worden, 
het is een drogreden. Mensen worden 
afgepoeierd, ze worden opgezadeld 
met zinloze sollicitatie-eisen. Mensen 
die hun baan kwijt zijn, willen hoop, 
willen perspectief. Willen een baan met 
voldoende zekerheden, om zo weer hun 
leven op de rails te krijgen. Stompzin-
nige ‘klusjes’ als nietjes uit rapporten 
halen, of takken rapen, zullen echt de 
kans op een reguliere baan niet vergro-
ten. Dat is hetzelfde, als bijvoorbeeld 
een werkloze aardrijkskundeleraar laten 
asperge-steken! Ouderen die zorg nodig 
hebben, mensen met een chronische 
ziekte, wajongers, zzp’ers, werklozen: 
allemaal pionnen in de ogen van dit 
kabinet. Terwijl er juist in de economie 
moet worden geïnvesteerd, de econo-
mie en de werkgelegenheid moeten 
worden gestimuleerd! Verzet blijft nodig, 
voor echte banen, goede zorg, goed 
onderwijs.
Hessel de Zoete, Soest prikbord@sp.nL

Emile Roemer vond deze foto op facebook en deelde hem met anderen. De 
fotograaf is Marcel Cuijk.

puzzeLfoutje
Op de puzzelpagina van januari was helaas de omschrijving van 16 verticaal weg-
gevallen. Deze had moeten luiden: Religie als verslavend middel voor het volk. (5) De 
oplossing was dan opium, maar we hebben deze voor het vaststellen van de prijswin-
naar uiteraard niet meegerekend. Bijzonder creatief vonden we overigens de oplos-
sing die enkele deelnemers hadden bedacht: otium, dat ledigheid betekent. Daarvoor 
past een ander vijfletterwoord: hulde!
De redactie
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Horizontaal
1 Dynastie van vazen. (4) 7 Speelkaartenhuwelijk. (14)
9 Erg zuinige druif. (5) 10 Hokt met gokker. (11)  
12 Verslavende frisdrank. (4) 13 De koe vindt het niet leuk! (3)
14 Om mee te slaan, daar waar kippen slapen. (4) 15 Staat een 
paard in de file... (6) 16 De allerlaatste doet het poortje dicht. (13)
18 Struik om te schieten. (4) 19 Tabak hebben van dat stelletje 
zakken. (5)
20 Schilderij van waterig opstootje? (7 en 4,3)

verticaal
1 Standwerker gooit de hele santekraam in de aanbieding. (13)
2 Oord waar baby’s ter wereld komen. (12)
3 De belangrijkste trekken van het gezicht. (10)
4 Dodelijk stukje vlees. (13) 5 Schrijft noten. (12)
6 Lijkt wis en waarachtig een duo. (7)
8 In deze Belgische stad is men even fortuinlijk. (7 en 4,3)

De winnaar van januari is T. van Buitenen uit Bilthoven. Theo Kick uit Lelystad, Els Lemmen uit Helmond en Gerda Braam uit Deurne  

verdienen een eervolle vermelding voor de meest originele oplossingen van de imaginaire woordenlijst. 

Stuur uw oplossing van een of beide puzzels vóór 27 maart 2014 naar de puzzelredactie van de Tribune; 

Snouckaertlaan 70, 3811 MB Amersfoort of tribunepuzzel@sp.nl   

Onder de inzenders van een goede oplossing wordt een gesigneerd boek verloot uit de SP-boekenstal.

opLossinGen januari 2014
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puzzel

kruiswoordraadseL
Horizontaal
5) Opschepper 7) Moestuin 8) Afvalproduct 9) Radio-officier 12) Opkroppen 
15) Muziekdoos 17) Fluitist 18) Jet 19) Gom.

1 2 3

4 5 6

7 8

9 10  

11

12 13  14  15  

16  

17

18 19  

20 

anaGraaf

Vind alle 6 anagrammen. Van elk woord moet de letter uit het gele vakje 
in de tabel genaamd ‘Letters’ worden geplaatst. Dit is dan ook weer een 
anagram en moet de naam van een bekend politiek symbool opleveren.
Een ‘lange ij’ = 1 letter (y).

cryptoGram

Tip van de dag: alles gaat over politiek, en de SP gooit niet met de 
oplossing!
Veel puzzelplezier.

A d o n i s T e u t
1

H o o r L o n g e n
2

V a a k E r g A r m
3

G e t e m d G r a s4

K r y s t T e d e r5

L a n g E n g W a d6

Letters
1 2 3 4 5 6

Oplossing Anagraaf 
1 2 3 4 5 6

9 Klinkt, indien opgezet, behoorlijk schreeuwerig. (4)
11 Je kunt er een aai over geven, de wereld. (3)
17 Bijbelse pestkop. (5)

verticaal
1) Korenschip 2) Motief 3) Schoolvoorbeeld 4) Celstraf 6) Pound 10) Dip 11) 
Fop 12) Oeuvre 13) Pudding 14) Nis 16) Opium.
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